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Zveme vás na konferenci

ENERGETIKY A ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ
Místo konání: Kongresové centrum Praha
Termín: 17.–18. října 2024
Registrovat se můžete na webu smocr.cz.
Těšíme se na vás.

Konference poskytne prostor pro výměnu zkušeností, osvědčených postupů a nových myšlenek v oblasti 
energetického managementu a udržitelného rozvoje, to vše doplněné o aspekt odpadového hospodářství 
včetně energetického využití odpadů. 

Jedním z hlavních témat je rozvoj energetických společenství, které představují inovativní model spolupráce 
mezi obcemi, městy a obyvateli s cílem dosáhnout energetické nezávislosti a snížení emisí skleníkových 
plynů. Tento koncept nabízí nejen ekonomické výhody, ale také posiluje společenskou soudržnost a zapojení 
občanů do rozhodovacích procesů.

Problematiku odpadového a oběhového hospodářství budeme nahlížet z pohledu samotného předcházení 
vzniku odpadu, ale i v aspektu třídění odpadu, vyrovnávání se s nastavenými unijními cíli včetně přípravy na 
zákaz skládkování. 

Záštitu konferenci udělili:

místopředseda vlády ČR  
pro digitalizaci a ministr  

pro místní rozvoj Ivan Bartoš

ministr průmyslu  
a obchodu  
Josef Síkela

ministr  
životního prostředí 

Petr Hladík

Energetický  
regulační úřad 

Přednášet bude řada špičkových expertů, kteří se nebudou pohybovat jen v zajetí teorie, ale zaměří se na praxi v obcích 
různých velikostí.
Ve spolupráci s našimi partnery pro vás připravujeme i praktický „Workshop s fakturou, kalkulačkou a tužkou“, jehož 
absolvování vás navede na cestu za dalšími úsporami v oblastech energetiky a odpadového hospodářství.

Témata:
l Aktuální legislativa – základní přehled
l Start komunitní energetiky – může začít i obec?
l Konec skládkování za obcí! Využijme odpady energeticky!
l Lesk a bída třídění a recyklace
l Implementace evropských nařízení a energetický management
l Edukace a úspory jsou cesta budoucnosti
l Workshopy s fakturou, tužkou a kalkulačkou (praktické worksho-

py k energetice a odpadovému hospodářství)

Doprovodný program:

l komentovaná prohlídka tech-
nologického zázemí Kongre-
sového centra Praha,  
17. 10., 8.45–9.40 hod.

l exkurze do Ústřední čističky  
odpadních vod Praha,  
18. 10., 15.00–16.30 hod.
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v našem městě žije jeden velmi moudrý 
muž modré krve. Člověk skvělého vzdělá-
ní, kariéry. Světoběžník, Evropan, vlaste-
nec, Čech. Má díky tomu všemu nadhled 
a schopnost zkratky – krásně vystihnout 
stav věcí. Líbí se mi jeho postřeh, že, přes 
řadu kladných a pozitivních rysů, kteří ja-
ko Češi máme, se do nás propsaly bohužel 
geny fungování z času Habsburků a komu-
nistů. 

Lze to ilustrovat na příkladu tří oblastí (růz-
norodého významu a aktuálnosti), které 
trápí samosprávy napříč Českou republikou, 
protože mají systémový charakter. Třeba se 
teď dopustím hluboké nespravedlnosti ne-
bo jednoduché zkratky, ale: spustit digitální 
fungování stavebních úřadů k 1. 7. ve stavu, 
jakém to je, považuji za projev výše popsa-
né genetické transkripce – dogmatické lpě-
ní na termínu v kombinaci s jistým lajdác-
tvím a absencí smyslu pro excelentnost. 
U nás jsme techniku na práci měli komplet-
ní až po více než třech týdnech. Je to ja-
ko kopáčovi dát vykopat příkop, ale nedat 
mu lopatu a krumpáč. Osoby, které projekt 
v tomto stavu spustily, vnímám jako rybičky 
v akváriu –  nerozumí světu za sklem. Suma 
sumárum, pracovníci našeho stavebního 
úřadu půjdou jednou do nebe.

Druhým příkladem je, že obce, na rozdíl 
od okolních zemí, jako je Polsko nebo ně-
mecký kulturní okruh, nemají nástroje na ře-
šení reklamního smogu. Různé obce ho řeší 
různě, pokud vůbec. Pohybujeme se pořád 
v jakési šedé zóně bez systémových nástro-
jů. Fenomén, který dusí identitu každého 
města, je projevem absence smyslu pro ele-
mentární estetiku, nepovažování veřejného 
prostoru za zásadní kvalitu života určující 
prvek ve městě. Řadíme individuální svo-
bodu oblepit výlohu fosforově zelenou nad 
veřejný zájem kvalitního veřejného prosto-
ru s jeho psychohygienickou funkcí.

Třetí příklad jsou dotace. Zatímco naši sou-
sedé umějí zprocesovat řadu dotací na pár 

stránkách a pro žadatele jde o rychlý trans-
parentní proces, který zvládne účetní 
na každé menší obci, my umíme vyrobit 
desítky stránek. Původní a dobrá brusel-
ská myšlenka proteče nevyhnutelně přes 
tři česká ministerstva v duchu „dej blbovi 
funkci a vymyslí lejstro“. Zavedl bych pra-
vidlo jako v Británii –  když chceš přidat 
papír, musíš dva ubrat. Dotace křiví a dáv-
no se vytratila myšlenka narovnávat často 
propastné rozdíly. Ale když, tak ať tomu, 
prosím pěkně, zůstane lidský rozměr zalo-
žený na selském rozumu.

Přál bych si, abychom naši genetickou pre-
dispozici pozměnili o smysl pro němec-
kou preciznost, skandinávskou uměřenost 
a klid, anglický nadhled, jižanský zápal 
a ponechali si českou výbornou schop-
nost improvizace, šikovnosti a pracovitosti. 
A já věřím, že jednoho dne to klapne. No-
vý stavební zákon s fungujícím vybavením 
urychlí proces výstavby. Na nových stav-
bách nebudou viset nevzhledné plach-
ty, ale kultivovaná označení. A až jednou 
skončí dotační večírek, vrátíme se k využí-
vání úvěrů a finančních nástrojů, které nás 
zase uzemní k racionálnímu a smysluplné-
mu utrácení a spotřebě. 

Pěkné babí léto přeje 
Martin Mrkos

starosta města Žďár nad Sázavou

Milí přátelé,
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Chybí nám motivační prvky k rozvoji.  
Digitalizace měla být lépe připravena
První srpnový den se uskutečnila tisková konference Svazu, na které byly představeny dva klíčové body. První se týkal návrhu 
na nové rozpočtové určení daní pro města a obce, který předložila svazová expertní skupina vedená Tiborem Švecem, staros-
tou obce Vestec u Prahy a předsedou Výboru dobrovolných svazků obcí, druhý aktuálních problémů spojených s digitalizací 
stavebního řízení, která má výrazně negativní dopady na práci stavebních úřadů.

Nové rozpočtové určení daní  

Tibor Švec na konferenci prezentoval návrh 
na úpravu stávajícího rozpočtového určení 
daní (RUD), jehož cílem je vytvořit motivač-
ní prvky pro města a obce k podpoře hos-
podářského rozvoje. Současný systém pod-
le Švece neposkytuje dostatečné finanční 
incentivy, což dokládá fakt, že z daně z pří-
jmu jednoho zaměstnance s průměrnou 
mzdou obce získávají pouze 704 Kč ročně. 
Nový návrh by měl zajistit, že všechny obce 
získají minimálně stejnou absolutní výši vý-
nosů ze sdílených daní, přičemž se zvyšu-
je podíl na dani z příjmu fyzických osob ze 
současných 1,5 % na 10 %. Změny zahrnu-
jí i úpravy koeficientů pro obce nad 30 000 

obyvatel, což má být krokem ke spraved-
livějšímu rozdělení prostředků. (Pozn. re-
dakce – podrobný článek k této problematice 
jsme zveřejnili v INS č. 7/2024.)

Digitalizace stavebního řízení

Digitalizace stavebního řízení, spuštěná  
1. července 2024, přináší značné kompli-
kace. Nový Informační systém stavebního 
řízení (ISSŘ) byl spuštěn bez řádného zku-
šebního provozu a s nedostatečnou inte-
grací s dalšími klíčovými systémy. Tento 
stav výrazně zvyšuje pracnost a časovou 
náročnost úředníků, systém vykazuje řa-
du nedostatků a nejasností v terminologii, 
což ztěžuje jeho praktické použití. V dů-
sledku toho se objevily problémy, jako je 
nemožnost korektně spravovat podání, 
či absence nutných funkcí, které jsou ne-
zbytné pro zákonný výkon správních čin-
ností.

Předseda Svazu František Lukl vyzval Minis-
terstvo pro místní rozvoj k urgentnímu řeše-
ní této situace, aby byla zajištěna funkčnost 
a uživatelská přívětivost systému. V opačném 

případě by mohlo do-
jít k vážným problémům 
v oblasti stavební správy, 
což by mělo negativní do-
pady na občany i na roz-
voj měst a obcí.

Svaz i nadále pokraču-
je v aktivním dialogu 
s vládními instituce-
mi, aby zajistil efektivní 
a spravedlivé fungová-

ní veřejné správy. Další kroky budou zá-
viset na reakcích zodpovědných orgánů 
a úspěšnosti implementace navrhovaných 
změn.
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Jednání k nefunkčnímu stavebnímu řízení pokračovala i koncem srpna,  
František Lukl se sešel 27. 8. 2024 s ministrem pro místní rozvoj Bartošem

Účelem setkání bylo projednání problémů, 
které obce a města zažívají kvůli nefunkční 
digitalizaci stavebního řízení. Toto důležité 
jednání následovalo po další tiskové konfe-
renci Svazu, která se konala 26. srpna. Tam 
byly představeny jednotné požadavky ne-
jen Svazu, ale i dalších významných zástup-
ců státní správy, podnikatelského sektoru 
a stavebnictví.

Hlavní body, které předseda Lukl nesl 
na jednání s MMR, vyšly ze schůzky zástup-
ců profesních svazů a pracovního Předsed-
nictva. Splnění těchto požadavků je klíčové 
pro zodpovězení otázky, zda je vůbec mož-
né stávající systém opravit a uvést do plně 
funkčního stavu.

Cílem digitalizace bylo urychlení a zjed-
nodušení povolovacích i deklaratorních 
procesů v rámci činnosti stavebních úřa-
dů a dalších dotčených úřadů státní sprá-
vy. Předseda Svazu tak požadoval, aby mi-
nistr Ivan Bartoš transparentně zveřejnil 
na stránkách MMR veškeré smlouvy a do-
datky, včetně funkčních a technických spe-

cifikací, uzavřených s dodavateli informač-
ních systémů digitálního stavebního řízení 
a územního plánování podle § 267 platné-
ho stavebního zákona. Tedy:

a)  portál stavebníka,
b)  národní geoportál územního plánování,
c)  evidenci stavebních postupů,
d)  evidenci elektronických dokumentací,
e)  informační systém identifikačního čísla 

stavby,
f)  informační systém stavebního řízení.

Svaz také trvá na poskytnutí předávacích 
protokolů pro všechny informační systémy 
uvedené v § 267 zákona, které byly pode-
psány mezi MMR a dodavateli k 30. 6. 2024, 
resp. k 1. 7. 2024. Tyto protokoly by měly 
obsahovat seznam výhrad, vad a nedoděl-
ků, které MMR uplatnilo během předávací-
ho řízení, včetně termínů pro jejich odstra-
nění a výše sankcí uplatněných vůči do-
davatelům. Svaz zároveň požaduje doku-
mentaci o tom, jak byly vady a nedostatky 
vůči dodavatelům systémů uplatněny, a to 
jak na jednáních s ministrem a dalšími zá-

stupci MMR, tak prostřednictvím dopisů, 
helpdesku nebo callcentra. 

Neméně důležité je poskytnutí funkční 
a technické specifikace pro zadávací řízení, 
které MMR plánuje vypsat po 26. 9. 2024, 
kdy bude ukončen vztah se současným do-
davatelem ISSŘ. Svaz očekává i harmono-
gram veřejné zakázky.

František Lukl odůvodnil tyto požadavky 
zájmem nechat nezávisle posoudit, zda je 
možné systémy v následujících dnech a týd-
nech opravit tak, aby byly plně funkční, 
i když měly být funkční již k 1. 7. 2024. Pokud 
by se ukázalo, že specifikace systémů byla 
neúplná, chybná nebo nedomyšlená, nebu-
de realistické očekávat, že se systémy podaří 
opravit a zajistit jejich propojení s ostatními 
informačními systémy veřejné správy.

Slovy Františka Lukla: „Jednoduše řeče-
no, když máte špatně vyprojektovaný dům 
a stavební firma staví podle chybného pro-
jektu bez podrobnější dokumentace, riskuje-
te, že dům bude neobyvatelný nebo dokon-
ce spadne. Je zjevné, že tento nedokonče-
ný dům už někdo převzal, a dokonce do něj 
nastěhoval nájemníky. Ti oprávněně brblají 
a mají strach v něm žít, protože každý den se 
na staveništi mění okna, vybourávají nové 
rozvody, zaslepují chybně vybourané dveře 
a místo tradičního schodiště jim je nabízen 
výtah na fasádě do neexistujícího posled-
ního patra. A v tomto domě mají spolehlivě 
a bezpečně obsloužit návštěvy, stavebníky, 
sousedy a další osoby. SMO ČR nyní navr-
huje, aby se stavební úředníci přestěhovali 
zpátky do svého původního domu a posky-
tovali své služby podle nového stavební-
ho zákona. Starý dům (systém) je totiž plně 
funkční, zkolaudovaný a lze v něm bez obav 
žít a poskytovat služby stavebníkům.“

z tiskové zprávy Svazu

Vzor OZV o stanovení koeficientů daně  
z nemovitých věcí
Ministerstvo vnitra informovalo, že k 1. srpnu 2024 zveřejnilo 
na Portálu veřejné správy nový interaktivní formulář pro tvorbu 
obecně závazné vyhlášky stanovující koeficienty daně z nemo-
vitých věcí, který mohou obce nově využívat při tvorbě svých 
obecně závazných vyhlášek. Upozorňuje obce, že pokud mají 
v úmyslu upravit koeficienty u daně z nemovitých věcí pro příští 

rok, je třeba tak učinit obecně závaznou vyhláškou, která nabude 
platnosti nejpozději k 1. říjnu tohoto roku a účinnosti nejpozději 
k 1. lednu 2025. 
Ministerstvo vnitra aktuálně připravuje další interaktivní formuláře 
pro tvorbu obecně závazných vyhlášek, které by měly být zveřej-
něny ještě v průběhu tohoto roku. 

Z tiskové konference konané 26. srpna 2024
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Svazek obcí Křivoklátska společně s dalšími 
nejen dotčenými obcemi, tedy Svazem 
měst a obcí, Sdružením místních samo-
správ, Sdružením vlastníků obecních, 
soukromých a církevních lesů v ČR, Lesnic-
ko-dřevařskou komorou a dalšími subjekty, 
vyjádřily zásadní nesouhlas s nestandard-
ním a netransparentním postupem Mini-
sterstva životního prostředí (MŽP), které 
plánuje vyhlásit Národní park Křivoklátsko 
bez ohledu na názory místních samospráv, 
odborné veřejnosti a občanů. Návrh upou-
ští od aktivní a dlouhodobé péče o lesy 
v souladu se zájmy ochrany přírody a na-
hrazuje ji nepéčí – samovolným vývojem 
na převažující ploše území NP s obrovským 
rizikem pro vlastní existenci lesních ekosys-
témů. Každá ztráta vzrostlého živého lesa, 
zejména v krajinných celcích, v současné 
době přímo a zásadně narušuje životní pro-
středí, a tím je v rozporu s právem občanů 
na příznivé životní prostředí.

Vyhlášení Národního parku Křivoklátsko 
navíc probíhá za podivných okolností, kdy 
MŽP systematicky obchází standardní le-
gislativní proces. Připomínková místa, jako 
je Svaz měst a obcí nebo Sdružení místních 
samospráv, která zastupují zájmy obcí, 
pocítila dopady chaotického vedení legis-
lativního procesu, který je navíc v médiích 
prezentován jako ukončený.  

„V tomto případě už pomyslný pohár trpěli-
vosti obcí opravdu přetekl,“ řekl místopřed-
seda Svazu a starosta obce Velký Osek 
Pavel Drahovzal. „Po nedostatečné komuni-
kaci a obcházení standardního legislativního 
procesu jsme nuceni vyjádřit zásadní nesou-
hlas s postupem ministerstva. Je naprosto 
nepřijatelné, aby rozhodnutí o vyhlášení 
Národního parku Křivoklátsko bylo přijímáno 
bez řádného zohlednění názorů místních 
samospráv a občanů. Taktéž se ptáme, zda 
stále platí základní ústavní právo občanů 
vlastnit majetek, nebo zda se v České repub-
lice stává samozřejmostí, že práva občanů 
jsou obětována bez odpovídajícího dialogu, 
návrhu kompenzací a respektu.“ Nedostateč-
ná časová lhůta pro vyjádření k vypořádání 
připomínek a jejich faktická ignorace, 
stejně jako zvláštní nekoordinovaný způsob 
svolávání oddělených jednání k vypořá-
dání, jen dokazuje povrchní, nadřazené 
a procesů neznalé vedení ministerstva.

„Pokud mají připomínková místa odevzdat 
reakce na vypořádání v řádu desítek až 
stovek stránek a navazující jednání je svolané 
na další den, tak tento krok implikuje, že 
se ministerstvo reakcemi připomínkových 
míst vůbec nehodlá zabývat,“ konstatovala 
předsedkyně Sdružení místních samospráv 
Eliška Olšáková. „Není v lidských silách ta-
kové penzum podkladů v několika hodinách 
přečíst, natož se na jednání kvalitně připravit. 
Zároveň časová dotace 75 minut na jednání 
tří připomínkových míst záměr ignorovat 
uplatněné připomínky jen potvrzuje.“ 

K legislativnímu procesu se také vyjádřila 
Lenka Šnoblová, starostka obce Skryje, jmé-
nem Svazku obcí Křivoklátsko, kterých se 
vyhlášení národního parku dotkne nejvíce: 
„Doposud nebyly vypořádány připomínky 
k novele zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně pří-
rody a krajiny v platném znění, a to nejenom 
ke zřízení NP Křivoklátsko, ale i k celé filozofii 
současných národních parků a jejich řízení. 
MŽP má řešit svěřené záležitosti a přitom 
respektovat principy demokracie v ČR, jejímž 
pilířem je princip územní samosprávy. Vždyť 
komunální politici mají dlouhodobě největší 
důvěru a podporu obyvatel.“ V souvislosti 
s kvalitou legislativního procesu a závaz-
kem vlády dodala, že ministr Hladík se 
velmi často odvolává stran vyhlášení NP 
na programové prohlášení vlády. V této 
souvislosti je třeba připomenout, že tamtéž 
se na straně 54 píše: „Zvýšíme kvalitu 
legislativy. Každou novou regulaci důkladně 
zvážíme na základě analýzy očekávaných 
dopadů. Legislativní návrhy potřebné k plnění 
programového prohlášení budou předkládá-
ny standardní legislativní cestou a před jejich 
předložením do vlády se k nim vyjádří odbor-
níci v rámci Legislativní rady vlády“. Způsob, 
kterým s dotčenými subjekty úřad ministra 
Hladíka zatím jedná, je v přímém rozporu 
s tímto vládním závazkem.
 
Národní park? Proč?

Zásadní otázka, proč je potřeba, aby 
na území Křivoklátska byl vyhlášen národní 
park, zůstává nezodpovězena. A to i přes 
to, že právě tento dotaz vzneslo několik 
připomínkových míst. V současné době je 
na území chráněná krajinná oblastí (CHKO), 
která zajišťuje ochranu přírody bez zbyteč-
ných zásahů do vlastnických práv občanů. 

„Žádné závazky z Bruselu nás nenutí vyhlašo-
vat další velkoplošná chráněná území. Lesníci 
mají k dispozici technologie a postupy, které 
umožňují cílenou lokální ochranu bez potřeby 
omezovat hospodaření,“ upozornil Jan Vác-
lavík, předseda Lesnicko-dřevařské komory 
(LDK). „Chráníme přírodu dostatečně. Další 
ochrana povede k narušení udržitelnosti 
našich lesů, neboť jejich obnova, ochrana 
i výchova, včetně jejich infrastruktury jsou 
financovány především z produkce dříví. 
Dřevo je naše jediná obnovitelná a doposud 
i trvale udržitelná surovina a v neposlední 
řadě i významný zdroj nefosilní energie.“ V ČR 
je nějakou formou chráněno 38 % lesů, 
z toho 74 % tvoří velkoplošná zvláště chrá-
něná území (28 % našich lesů). Lesy ČR, s. p., 
mají chráněno dokonce 44 % lesů! V těchto 
chráněných lesích se nachází třetina zásob 
dříví (zdroj ÚHÚL).

S vytvořením pátého národního parku 
v České republice nesouhlasí také Agrární 
komora. „Postoj státní správy, která ignoruje 
názory občanů i zástupců volených místních 
samospráv, považujeme za lhostejný až aro-
gantní. Současně projevuje nezájem o to, jak 
významně vyhlášení národního parku ovlivní 
život lokálních komunit,“ uvedl prezident 
Agrární komory Jan Doležal s tím, že proti 
vytvoření národního parku se opakovaně 
postavili také delegáti na jejich 33. sněmu. 
Národní park by ovšem znamenal mnohem 
tvrdší regulace, které by znatelně omezily 
práva místních obyvatel a vlastníků lesů, ze-
jména pokud jde o stavební práce a správu 
lesních porostů. Správa lesů pod hlavičkou 
národního parku není zárukou lepší péče 
než ta, kterou zajišťují současní vlastníci. 
V důsledku zvýšení počtu pracovníků 
a vozidel správy národního parku v oblasti 
Křivoklátska dojde k narušení místního 
prostředí. 

Sdružení vlastníků obecních, soukromých 
a církevních lesů (SVOL) má rovněž k návr-
hu vyhlášení národního parku Křivoklát-
sko jasný postoj: „Argumentační chudoba 
návrhu zákona, kterým má být vyhlášen NP 
Křivoklátsko, přezírání kritických připomí-
nek odborníků, finančních nároků na státní 
rozpočet a nesouhlas místních obyvatel 
a samospráv s vyhlášením parku jsou velmi 
varovnými signály pro občany i vlastníky lesů, 
kteří o své majetky vzorně pečují. Důvodová 

Obcím došla s MŽP trpělivost
Obce koncem července 2024 vyjádřily nespokojenost s nestandardním postupem Ministerstva životního prostředí k vyhlá-
šení Národního parku Křivoklátsko. „Jsme ještě demokratický a právní stát, nebo se u nás rozhoduje už jen vrchnostensky?“, 
ptali se zástupci municipalit v území.
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zpráva k návrhu zákona potvrzuje, že lesní ekosystémy v dotčeném 
území jsou nadprůměrně cenné díky dosavadnímu přístupu. Vyhláše-
ní národního parku nedává jejich ochraně žádnou přidanou hodnotu, 
ale předpokládá podstatné omezení hospodářských zásahů ve pro-
spěch pozorování přírodních procesů. To společným působením abio-
tických a biotických škodlivých činitelů povede k destrukci chráněných 
lesních ekosystémů ponechaných samovolnému vývoji. Jsme toho 
svědky např. v NP Šumava, kde progresivní pojetí zákona a zonace 
pravděpodobně přispívá k chronické podobě gradace podkorního 
hmyzu, a dochází tak k ohrožení soukromých majetků na hranici 
parku,“ varoval předseda SVOL Jiří Svoboda.    

Samotný vznik národního parku vyjde státní rozpočet na jistě více 
než 200 milionů korun a každoroční režijní náklady přesáhnou  
100 milionů korun při navrhovaném počtu 75 pracovníků. Zvý-
šením stupně ochrany přírody na Křivoklátsku navíc stát přijde 
o dosavadní výnosy z řádného hospodaření v místních lesích.  
Všechny výše zmíněné organizace včetně obcí proto vyzvaly 
MŽP k transparentnímu jednání a respektování práv místních 
samospráv a občanů, stejně jako dodržování legislativních pra-
videl vlády a respektování role připomínkových míst. Je nutné 
zajistit, aby jakékoliv rozhodnutí o vyhlášení národního parku 
bylo přijato na základě otevřeného dialogu a pečlivého zvážení 
všech relevantních připomínek a s podporou místních obyvatel. 
Nikoliv jen v důsledku vrchnostenského aktu.  
  

Za SMO ČR: Ing. Alexandra Kocková, tiskový zástupce
Za SMS ČR: Šárka Kuželová, tisková mluvčí 

Za SVOL: Ing. Jiří Svoboda, předseda 
Za LDK: Andrea Skřivánková, výkonná tajemnice 

Za Svazek obcí Křivoklátska: Iveta Kohoutová, předsedkyně

•  Dvouletá záruka na produkty

•  Platba na fakturu se splatností

•  Osobní obchodník k vašim službám

•  Možnost zapůjčení 3D tiskárny

•  Objednávky na míru a přehledná
nákupní historie

•  Produkty pro vzdělávání: notebooky, 
projektory, VR a další

Výhody 
pro školy 
ve vašem 

městě
Využijte nadstandardní 

péči, speciální ceny
a další benefi ty.

Více na alza.cz/verejny-sektor.

Motivace obcí k ukládání 
financí do ČNB:  
Případ Litvínova
Obce v České republice čelí výzvám v efektivním řízení svých 
finančních prostředků. Jednou z možností, jak obce mohou své 
finance bezpečně a efektivně uložit, je využití termínovaných 
vkladů u České národní banky (ČNB). Tento nástroj umožňuje 
obcím nejen bezpečně ukládat své finanční prostředky, ale také 
je zhodnocovat.
Termínované vklady u ČNB nabízí obcím stabilní úrokové sazby, 
které zajišťují návratnost investic bez výrazného rizika. Díky 
tomu obce, jako např. Litvínov, volí tento způsob uložení svých 
financí, což jim umožňuje zajistit dlouhodobou finanční stabilitu 
a rozvojové projekty.
Podle dostupných informací Litvínov již tento nástroj využívá 
a díky tomu si zajišťuje nejen bezpečné uložení prostředků, ale 
i jejich postupné zhodnocování, což je v současném ekonomic-
kém prostředí klíčové. Tento přístup může být inspirací pro další 
obce, které hledají bezpečné způsoby, jak spravovat své finance.
Výhodou termínovaných vkladů u ČNB je nejen jejich stabilita 
a spolehlivost, ale i transparentnost, což je pro obce, které spra-
vují veřejné prostředky, nesmírně důležité.

Ing. Alexandra Kocková
mediální zastoupení Svazu
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Příjem do rozpočtu obce 
ve výši 135 milionů Kč
Nejčistší a v konečném důsledku i nejlevnější zdroj elektrické energie jsou 
větrné elektrárny. Za svoji životnost vyrobí 50× více energie, než je potřeba 
pro jejich výrobu a likvidaci.

Vyrobená čistá elektřina může být přínosem pro obce a občany, kteří ji 
mohou čerpat za zvýhodněných podmínek a být dlouhodobě ochráněni 
před budoucími výkyvy na energetickém trhu a energetickou chudobou. 
Příjmy z výstavby a provozu větrné elektrárny navíc pro obec znamenají 
dodatečný příjem do rozpočtu, který umožní významně urychlit rozvoj obce 
nebo chybějící infrastruktury.

Moderní energetice se věnujeme již více než 15 let. Umíme spolehlivě zajistit 
přípravu i realizaci projektů větrných i fotovoltaických elektráren, vyřídit  
potřebné financování, a postarat se o následný provoz včetně pravidelné 
údržby a servisu.

Pokud vaše obec uvažuje o stavbě větrné elektrárny, nebo se chcete 
na takovém projektu podílet, klíčovým krokem je vybrat spolehlivou firmu, 
která bude Vaším partnerem a budoucím provozovatelem, tou můžeme 
být právě my.

Více na www.jrd-energo.cz
+420 721 363 626 

ČESKÁ 
SPOLEČNOST

20 LET 
INOVACÍ

I N Z E R C E

Stáhněte a přepište zákon o urychlení využívání 
OZE, žádají zástupci samospráv
Sdružení místních samospráv, Asociace krajů a Svaz měst a obcí vyslovily společně jednoznačný nesouhlas s aktuálním ná-
vrhem zákona o urychlení využívání obnovitelných zdrojů energie (OZE). Poškodí podle nich obce, zatíží kraje a investorům 
stejně nepomůže.

Návrh zákona poslaly resorty průmyslu 
a obchodu, životního prostředí a místního 
rozvoje do tzv. meziresortního připomín-
kového řízení. SMS ČR, AK ČR a SMO ČR 
počátkem srpna požádaly o jeho stažení 
a přepracování. Návrh je podle nich nepře-
hledný, nedopracovaný a zcela nedosta-
tečně projednaný se samosprávami. Navíc 
zásadně narušuje principy územního 
plánování a ochrany životního prostředí 
v Česku, přičemž jde nad rámec unijních 
požadavků. Vyzvaly přitom k okamžitému 
otevření odborné diskuse s obcemi a kraji 
o všech aspektech tématu a o nutných 
změnách v návrhu zákona. 

Návrh zákona o urychlení využívání OZE je 
dílem Ministerstva průmyslu a obchodu, 
které jej připravilo spolu s Ministerstvem 
životního prostředí a Ministerstvem pro 

místní rozvoj. Jeho cílem má být celkové 
zjednodušení podmínek pro povolání 
staveb produkujících zelenou elektřinu. 
Pro tyto účely mají vzniknout v území tzv. 
akcelerační zóny, což jsou oblasti, kde by 
investoři měli mít jasné a téměř bezkon-
fliktní podmínky pro své energetické pro-
jekty, aniž by významně ovlivnily životní 
prostředí, kulturní památky či omezovaly 
další rozvojové či ekologické projekty. 

To se však podle stanoviska samospráv 
resortům nepovedlo. Povolování staveb 
se zrychluje obecně v celé zemi a inves-
tory nic zásadně nemotivuje jít do nově 
vymezených ploch. Povolovací proces 
je v návrhu zákona zmatečný, nejasný 
a může způsobovat reálné průtahy či 
soudní spory. „Ministerstva naprosto nepo-
chopitelně vymýšlejí ve standardizovaných 

procesech nové postupy a nástroje, aniž by 
sama dokázala celý systém náležitě vysvětlit 
a nastavit. Nevidíme smysl ve vytváření 
systému, který zbytečně dále zatěžuje 
zejména krajské úřady, zvyšuje byrokratic-
kou zátěž a nevede jednoznačně k naplnění 
cíle, kterému ale navíc neodpovídá aktuální 
stav a kapacita přenosové soustavy,“ řekl 
Jan Hodovský, ředitel kanceláře Asociace 
krajů ČR. 

Organizace zaštiťující zájmy samospráv 
potřebu budování nových zdrojů včetně 
zdrojů OZE plně vnímají a podporují. Před-
ložený návrh ale podle nich namísto zvýše-
ní transparentnosti a zjednodušení procesu 
vnáší do oblasti územního plánování a po-
volování staveb nových zdrojů OZE chaos, 
celý proces činí nepřehledným a již dnes 
přetížené stavební a další příslušné  
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Novinky z pestré činnosti Veterán klubu starostů

Moc hezkou akcí, na které se členové Vete-
rán klubu podíleli, byla dětská olympiáda 
v Prostřední Lhotě. Podporu jí poskytla 
také obec Chotilsko, pivovar Regent  
a další sponzoři (foto 1). 
O dobrou náladu se postarali Tomáš- 
kovci – taky tradičně a s úspěchem  
(foto 2).

Tradiční zahájení Benešovské horny ten-
tokrát s doprovodem varhan Petra Čecha 
ředitele pražské konzervatoře (foto 3). Hrát 
s takovým esem je zážitek, který jsme si 
náležitě užili.
Z dalších akcí můžeme jmenovat napří-
klad vystoupení Dětské opery Praha pod 
vedením emeritní sólistky ND Praha paní 

Jiřiny Markové-Kristlíkové ve farním kostele 
svatého Fabiána a Šebestiána (foto 4). Při 
předávání květinových darů byla paní 
Jiřina slavnostně dekorována za čestného 
člena Veterán klubu starostové za nadšené 
reakce účinkujících i posluchačů. 

Ing. Alexandra Kocková, 
tiskový zástupce SMO ČR

V dubnu a květnu se jeho členové sešli a přijali důležitá usnesení, která umožní vstup novým zájemcům ne na základě věkové-
ho limitu, ale už po dvou absolvovaných volebních obdobích. Do výboru byli kooptováni paní Miloslava Vlková ze Štěchovic  
a pan Josef Hála z Jinců. Jako čestný člen byl přijat pan Pavel Dohnal z města Sedlec-Prčice.

úřady ponechává bez jakékoli podpory 
na posílení kapacit. Návrh také předpoklá-
dá významné zásahy do územně pláno-
vacích dokumentací, bez ohledu na plány 
rozvoje či investiční záměry dotčených obcí 
a krajů. „Samosprávy na obecní úrovni byly 
při přípravě návrhu výrazně znevýhodněny 
oproti zájmovým svazům a komorám, neboť 
nebyly přizvány k přípravám návrhu zákona. 
Apelujeme proto na stažení návrhu a podrob-
né projednání úprav s asociacemi a sdruže-
ními zastupujícími kraje a obce. Dle našeho 
názoru navrhované řešení zkomplikuje 
situaci nejen investorům, ale hlavně úřadům 
a samosprávám, tedy krajům i obcím,“ shrnu-
la Eliška Olšáková, předsedkyně Sdružení 
místních samospráv ČR.

V zákoně není adekvátně ošetřeno, kdo 
a co na jaké úrovni vymezuje, nesystémová 

je problematika lhůt, nedořešený je střet 
veřejných zájmů, vazba na stávající územní 
plány i náklady na jejich změnu, dotčené 
investice a plánovaný rozvoj obcí stejně 
jako nedostatečná kapacita přenosové 
soustavy a její modernizace. Není dále 
zřejmé, proč zákon nestanovuje i postup 
pro schvalování všech druhů OZE. Chybí 
také informace, kolik OZE je třeba vybudo-
vat a ve kterém území, tak aby nebyly zóny 
stanovovány zbytečně. „Byť chápeme snahu 
státu urychlit výstavbu OZE, nelze akceptovat 
jeho ‚direktivní‘ přístup k vymezení oblastí 
pro tuto výstavbu, aniž by došlo ke shodě 
se samosprávou měst a obcí. Požadujeme 
partnerský dialog a dohodu, která naplní 
ústavní právo na samosprávu a dá jisto-
tu investorům, že mohou stavět OZE bez 
nejistoty,“ uvedl místopředseda Svazu Pavel 
Drahovzal. 

Implementace RED III, nic víc

V kontextu nově platné stavební legislativy 
a aktuálních změn dalších zákonů považují 
organizace zastupující samosprávy imple-
mentaci evropské směrnice RED III novým 
zákonem jako komplikované a chaotické 
řešení. Požadují proto aplikaci směrnice 
v nejnutnějším omezeném rozsahu a dopra-
cování závěrečné zprávy RIA, která nebyla 
předložena. Zavádění nových institutů 
a další zátěže úřadů na všech úrovních státní 
správy, aniž by bylo finančně navýšeno 
jejich personální posílení, pak považují 
za nepřípustné.
 

za AK ČR Bc. Hana Brožková, tisková mluvčí
za SMS ČR Šárka Kuželová, tisková mluvčí

za SMO ČR Ing. Alexandra Kocková,  
tiskový zástupce

Foto 1

Foto 2

Foto 3

Foto 4
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ŠKOL ST VÍ – K A ŽDO ROČNÍ V Ý Z VA
Téma školství je stále velmi aktuální, zejména v obcích a městech nacházejících se v prstencích velkých aglomerací. Nedostateč-
ná kapacita školských zařízení se stává výrazným problémem především na začátku každého školního roku, kdy samosprávy 
čelí enormnímu tlaku na umístění dětí do mateřských a základních škol. Tato situace neovlivňuje pouze děti a jejich vzdělává-
ní, ale má i širší společenské dopady, například na uplatnění rodičů na pracovním trhu. V reakci na tyto problémy se obce stále 
častěji obrací k alternativním řešením, jako jsou dětské skupiny, které mohou sloužit jako doplněk ke stávajícím školským zaří-
zením. Na následujících řádcích se mohou čtenáři dozvědět, jaké jsou možnosti dotačních výzev vypisovaných MPSV pro tuto 
oblast, dočtou se více o možnostech dětských skupin a mohou se inspirovat příkladem projektu svazkové školy Dobrovolného 
svazku obcí Tišnovsko.

V současné době jsou dětské skupiny stá-
le častějším tématem diskuze. Stát, pro 
některé možná nepochopitelně, nabízí 
velké dotace na zřízení dětských skupin 
v obci, přestože mnoho starostů a zastu-
pitelů nemá s touto službou zkušenosti 
a nejsou si jistí, jestli bude mít pro jejich 
občany nějaký přínos. Předsedkyně Aso- 
ciace provozovatelů dětských skupin a za-
kladatelka platformy Vše pro dětské sku-
piny DANIELA CELERÝNOVÁ je však ná-
zoru, že zřizování dětských skupin napříč 
Českem má velký smysl nejen pro obce, 
ale zejména pro děti a jejich rodiče. 
 
Co je vlastně ta dětská skupina?

Dětská skupina (DS) je profesionální před-
školní zařízení, které poskytuje péči o děti 
již od 6 měsíců věku v podstatě až do za-
hájení povinné školní docházky. Hlavním 
posláním dětských skupin je však posky-
tovat péči o děti do jejich nástupu do ma-
teřské školy. Nejčastější formou jsou tedy 
skupiny do 12 dětí se dvěma profesionál-
ními chůvami, které přijímají děti od  
1 do 3 let věku. Průměrný věk dětí dochá-
zejících do dětské skupiny jsou 2 roky. Dí-
ky menšímu kolektivu 
se chůvy, neboli pečující 
osoby, mohou každému 
dítěti věnovat indivi- 
duálněji a respektovat 
delší adaptaci. Maximál-
ní přípustná kapacita 
jedné DS je 24 dětí.

Podmínky fungová-
ní dětské skupiny jsou 
pevně dány zákonem 
č. 247/2014 Sb., o po-
skytování služby péče 
o dítě v dětské skupině 
a o změně souvisejících 
zákonů. Podle tohoto zá-
kona mohou být provo-

zovatelem této služby mimo jiné i územ-
ní samosprávné celky nebo jimi založené 
nebo zřízené právnické osoby (např. ma-
teřské školy coby příspěvkové organiza-
ce). Provoz DS je dále vázán na několik 
prováděcích předpisů, jako jsou hygienic-
ké vyhlášky nebo vyhláška o technických 
podmínkách požární ochrany staveb či 
vyhláška o požadavcích na výstavbu. 

Přesto je nespornou výhodou DS jejich  
flexibilita. Provozovatel DS rozhoduje 
o jejím základním nastavení, ať již se jed-
ná o přijímání dětí, délka adaptace, plán  
výchovy a péče. Pokud je tedy v obci do-
statek míst pro děti od 3 let v mateřské  
škole, ale naopak tu neexistují zařízení,  
která mohou přijmout děti mladší 3 let, 
pak dětská skupina funguje v režimu 
předškolkového zařízení, kdy stačí, aby 
se o děti staraly pečující osoby s profes-
ní kvalifikací chůvy pro děti v DS. Pokud 
však dětská skupina vznikne např. v malé 
obci, která nedisponuje vlastní MŠ a je-
jí občané mají problémy umístit své dě-
ti do MŠ v okolních obcích, pak může DS 
fungovat jako školka v menším měřítku. 
O děti budou pečovat nejen chůvy, ale ta-
ké pedagog, který zajistí kvalitní předškol-
ní přípravu pro děti starší 3 let. 
 
Dětská skupina je prvním místem, kde dí-
tě pobývá mimo rodinu a kde se začíná 
začleňovat do společnosti. Cílem kvalitní 
DS je vytvořit bezpečné prostředí, ve kte-
rém dítě může plně rozvíjet své vrozené 
schopnosti a dovednosti a laskavým způ-
sobem získávat základní sociální a hygie-

nické návyky. Smyslem 
této služby je pomoct 
rodičům v situaci, kdy 
se potřebují nebo chtě-
jí vrátit zpět do práce, 
ale také provést rodi-
če i dítě prvním zásad-
ním momentem osa-
mostatňování se, a to 
s nastavenou náručí, 
pochopením a respek-
tem pro vlastní rytmus 
dítěte. Další velkou vý-
hodou DS je tedy ze-
jména jejich schopnost 
nabídnout individuální 
přístup k potřebám dí-
těte. Adaptace probíhá 

Dětské skupiny v obci jsou skvělým doplňkem  
služeb pro občany
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podle jeho možností a péče o dítě se při-
způsobuje schopnostem dítěte. 
 
Jaké má dětská skupina přínosy?

Zřízení kvalitní dětské skupiny v obci má 
tedy mnoho přínosů jak pro dítě samot-
né, tak pro rodiče i státní rozpočet. V první 
řadě se docházkou do DS zvýší šance dětí 
na úspěch v budoucím životě, což prokazu-
jí studie OECD. To platí zejména pro znevý-
hodněné děti z nepodnětného prostředí. 

Zřízení DS také zvyšuje atraktivitu ob-
ce pro mladé rodiny či mladé páry, které 
hledají vhodné místo pro založení rodiny. 
To obcím zajistí stabilní až růstovou de-
mografickou křivku, a tím i vyšší příjmy 
do obecního rozpočtu. Stejně tak dřívější 
návrat rodičů do zaměstnání sníží čerpání 
dávek a zvýší příjmy státu z daní.
V neposlední řadě DS vytvářejí pozitivní 
komunitu, jelikož po provozní době může 
sloužit jako např. komunitní centrum pro 
ostatní občany (kroužky, cvičení apod.).

A co odvrácená strana mince?

Podmínky poskytování služby péče o dí-
tě v DS se postupně od vzniku DS přizpů-
sobují novým legislativním požadavkům, 
což může nést vícenáklady. Nevýhodou 
se může také jevit nemožnost absolvovat 
povinný předškolní ročník právě v DS, což 
ale může být nahrazeno tzv. individuál-
ním vzděláváním pod dohledem pedago-
ga v DS.

Často se také setkáváme s názorem zá-
stupců obcí, že DS jsou nekvalitní náhraž-
kou MŠ. Za kvalitu DS i MŠ zodpovídá 
provozovatel, jak si tedy kvalitu nastaví 
a ohlídá, je čistě na něm. A s tímto se sna-
žíme pomáhat, protože kvalitní služba je 
pro nás prioritou.

Daniela Celerýnová
předsedkyně Asociace provozovatelů  

dětských skupin
zakladatelka platformy  

Vše pro dětské skupiny

MPSV dlouhodobě podporuje budování 
a provoz dětských skupin. Nyní jich evi-
dujeme téměř 1800 po celé ČR, s celko-
vou kapacitou více než 24 tisíc dětí. Tento 
typ péče o děti může být odpovědí jak pro 
malé obce, kde zařízení péče o děti chybí, 
tak pro obce v okolí velkých měst, kde do-
chází k velkému přírůstku rodin s malými 
dětmi. Dětské skupiny jsou také vhodným 
nástrojem pro doplnění kapacitních míst 
péče o děti předškolního věku v případě 
naplněných MŠ. Hlavní výhodou pro obce 
jsou jasně nastavená pravidla a stabilní fi-
nancování provozu prostřednictvím stát-
ního příspěvku.

Primárním cílem zřízení obecní dětské 
skupiny je poskytování péče o děti z da-
né obce, ovšem je možné přijímat i děti 
z okolních obcí. Otevírací doba může být 
flexibilně upravována dle potřeb rodi-
čů, péči zajišťuje odborně způsobilý per-
sonál. Zajištění provozu dětské skupiny 
znamená pro obec také možnost zřízení 
nových pracovních míst a případně i pod-
poru flexibilních forem práce (zaměstná-
ní více pečujících osob na zkrácené úvaz-
ky nebo sdílená pracovní místa). Rovněž 
se ukazuje, že díky této službě se zvýšila 
možnost zapojení rodin do místní komu-
nity a dění v obci. Jedním z hlavních be-

nefitů pro obce je i metodická podpora 
ze strany MPSV. 

V rámci Národního plánu obnovy (NPO), 
komponenty Modernizace služeb zaměst-
nanosti a rozvoj trhu práce, investice Zvý-
šení kapacity zařízení péče o děti podpo-
ruje MPSV realizaci projektů zaměřených 
především na vznik nových dětský skupin. 

V popředí zájmu stojí aktuálně vyhlášená 
Výzva č. 45 – Budování kapacit dětských 
skupin. V rámci této výzvy poskytujeme in-
vestiční dotace subjektům veřejného sek-
toru na novou výstavbu či nákup a násled-
nou rekonstrukci stávajících, avšak nevyho-
vujících, budov s cílem podpořit budování 
nových dětských skupin. Naše spolupráce 
zejména se zástupci měst a obcí je velmi 
intenzivní. Cílem této dotační výzvy je tak 
nejen vznik nových míst pro děti předškol-
ního věku tam, kde jsou kapacity mateř-
ských škol nedostatečné, ale také obnova 
a zlepšení infrastruktury obcí.

Alokace vyhlášené výzvy je 1,7 mld. Kč. 
Při vyčerpání této částky je vlastník kom-
ponenty NPO připraven alokaci navýšit 
a podpořit tak všechny obce a další sub-
jekty veřejného sektoru, které splní pod-
mínky výzvy.

Celkem již bylo ve výzvě č. 45 výběrovou ko-
misí schváleno 33 projektů, u 14 z nich byl 
vydán právní akt a další se připravují. V rámci 
těchto projektů vznikne celkem 46 dětských 
skupin se 721 kapacitními místy. Dalších 
75 projektů s celkem 91 novými dětskými 
skupinami a 1555 místy se aktuálně nachá-
zí ve fázi hodnotícího procesu. Celkem se 
předpokládá, že prostřednictvím NPO vznik-
ne až 391 nových dětských skupin s 7430 
novými místy pro děti předškolního věku. 

V Operačním programu Zaměstnanost 
plus (OPZ+) byla v březnu letošního roku 
vyhlášena výzva č. 61 v režimu zjednodu-
šeného vykazování výdajů s cílem podpo-
řit vznik dětských skupin zejména v ob-
cích, pro které byla vyčleněna zvláštní část 
alokace ve výši 200 mil. Kč.

Potřebujete rychle zřídit dětskou skupinu 
a máte prostory, které by stačilo jen mírně 
doupravit a vybavit? Dotace s předfinanco-
váním formou až 100% zálohy je udělována 
do několika týdnů od podání žádosti. Na ka-
ždé vybudované místo je přidělována jed-
notná částka 62 258 Kč vč. DPH bez nutnosti 
vykazování skutečných výdajů, což při prů-
měrné velikosti 12 dětí znamená 747 096 Kč. 
Dětská skupina by měla být otevřena nej-
později do roka, součástí dotace je i úhrada 

Aktuální možnosti financování budování dětských 
skupin – dotační výzvy MPSV
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ročních provozních nákladů, poté je možné 
přejít do financování provozu ze státního 
příspěvku dle zákona č. 247/2014 Sb. 

Říkáte si, jestli se již dětská skupina, pod-
pořená z OPZ+, ale ještě nezapsaná v evi-
denci EDS, ve vašem okolí už nepřipravu-
je? Je to možné zjistit z mapy pod následu-
jícím odkazem: Aktuálně vznikající dětské 
skupiny z OPZ+.

Svou žádost v této části výzvy (tzv. skupi-
ně A výzvy) podalo zatím (v době uzávěr-

ky tohoto zpravodaje) pouze 11 žadatelů 
a zbývá tak více než 173 mil. Kč, o které 
je možno žádat už jen do 27. 9. t. r. Pořád 
je však možné stihnout podat žádost, pro-
tože je to velmi jednoduché – je potřeba 
doložit pouze právo nakládat s prostory, 
ve kterých má dětská skupina vzniknout, 
a její plánovanou kapacitu. 

Podrobné informace k výzvě najdete 
na stránkách www.esfcr.cz v sekci Vý-
zvy. Je tam k dispozici nejen text výzvy 
včetně příloh, ale také prezentace ze se-

mináře pro žadatele a video návod k po-
dání žádosti do systému ISKP21+. 

Po uzávěrce výzvy bude nevyužitá část 
alokace přesunuta na uspokojení části ža-
datelů z řad neziskových organizací, kte-
ré podaly žádosti za více než 630 mil. Kč 
ve skupině B výzvy. 

Bc. Anna Machátová
Mgr. Iva Sotolářová
Mgr. Petra Hájková

Ministerstvo práce a sociálních věcí

Když se 16 obcí dobrovolného svazku ob-
cí Tišnovsko rozhodlo zapojit do projek-
tu výstavby nové základní školy, netušilo, 
kolik práce a trpělivosti je na samotné pří-
pravě projektu čeká. Záměr vznikl na zá-
kladě výzvy MŠMT v roce 2020, která  
Tišnovsko společně se Slavkovským re- 
gionem označila v rámci své analýzy de-
mografického vývoje za rizikové území 
spojené s vysokou potřebností navýšení 
kapacit škol. 

Musíme nejprve připomenout, že v té do-
bě již obce svazku obcí zápasily s problé-
mem svých školských obvodů, které jim 
město Tišnov na základě zajištění podmí-
nek pro plnění povinné školní docházky 
dětí s místem trvalého pobytu v Tišno-
vě v roce 2019 vypovědělo. Dotační titul 
z MŠMT s možností výstavby úplně nové 
ZŠ pro 540 dětí přišel představitelům obcí 
i města tímto „za 5 minut 12“ vhod. Tak se 
tyto obce v roce 2021 domluvily na spo-
lečném financování ve výši cca 3 mil. Kč 
tzv. nulté fáze, výsledkem které byla v ro-
ce 2022 realizace architektonicko-urbani-

stické soutěže o návrh budoucí ZŠ. Soutěž 
podpořil i Jihomoravský kraj, který svazku 
obcí přispěl na její realizaci částkou ve vý-
ši 225 000 Kč. 

Záměr nové ZŠ, která bude umístěna 
v obci Předklášteří na pozemcích parcely 
č. 411/1, parcely 824/1 a parcely č. 406/17, 
vše v k.ú. Předklášteří, získal tedy vítězný 
architektonický návrh. Odbornou porotou 
byl vybrán návrh úspěšného brněnského 
ateliéru Pelčák a partner architekti, s. r. o. 
Jejich vítězný návrh byl včetně ostatních 
slavnostně představen na vernisáži kona-
né 15. 2. 2023 na OÚ v Předklášteří. Nejde 
nezdůraznit, že tento kreativní tým archi-
tektů vytvořil dílo, které je ukázkou mo-
derní, udržitelné a současně designové ar-
chitektury s přesahem do budoucích let. 

Koncem června 2023 podepsalo se svaz-
kem obcí Tišnovsko finálně 12 obcí (včet-
ně města Tišnova) tzv. smlouvu o part-
nerství, kterou se zavázalo ke spolupráci 
v oblasti školství, zejména výstavby a pro-
vozu nové svazkové ZŠ VENKOV a pod-

mínkách povinné školní docházky dětí 
s místem trvalého pobytu na území zapo-
jených obcí. Odhad investičních nákladů 
včetně sportovní haly, interiéru, techno-
logii a venkovních úprav byl v době tvor-
by studie ve výši cca 685 mil. Kč (dle cen 
staveb a materiálů z roku 2021), což před-
pokládá nutné zajištění finančních pro-
středků na realizaci potřebné investice 
prostřednictvím Ministerstva školství, Mi-
nisterstva životního prostředí, případně 
dalších poskytovatelů dotací, bez kterých 
není možné stavbu realizovat. Obce zapo-
jené do projektu výstavby ZŠ vytvořily sa-
mostatný orgán svazku, tzv. kvalifikova-
nou valnou hromadu ZŠ. 

V rámci pravidelných projednávání studie 
s odborníky na pedagogiku došlo ke za-
pracování nových požadavků na sklad-
by tříd, kabinetů, fungování šaten, jídel-
ny a dalších pro chod školy nezbytných 
provozů. Do návrhu tělocvičny byla vlo-
žena tribuna pro cca 150 diváků pro tur-
naje a kulturní akce. Návrh předpokládá 
zbudování nového kruhového objezdu, 

Svazková základní škola Tišnovsko –  
nesmíme se vzdávat
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a to z důvodu snížení rychlosti a tedy větší 
bezpečnosti v bezprostředním okolí školy 
a zastávkách autobusů. Dále také pro op-
timální zvládnutí zátěže nejen samotnou 
školu, ale i pro budoucí revitalizaci brown-
fieldu bývalých papíren v Komenského 
ulici a jeho dopravního napojení, stejně 
jako možnosti umístění pátého ramene 
křižovatky pro zásobování školy. Pro zříze-
ní kruhového objezdu mluví rovněž dů-
ležitost plnohodnotného a bezpečného 
dopravního propojení školy s Tišnovem. 
A to z důvodu komfortní dostupnosti pro 
pěší a cyklisty z tišnovského vlakového 
i autobusového nádraží i z vlastního měs-
ta. Nejen pro zaměstnance školy, ale i pro 
její žáky. Ne všichni totiž do školy budou 
přijíždět s rodiči či školním autobusem, 
který bude zajíždět ze státní silnice přímo 
do předprostoru školy. Zde bude kromě 
jeho zastávky umístěno cca 105 parkova-
cích stání. Pro parkování kol bude sloužit 
plocha s přístřešky vedle vstupu do školy 
a další u bočního vstupu na sportoviště. 
Po obvodu školního areálu bude vedena 
pěší komunikace, která zajišťuje prostup-
nost územím a zejména pro komfortní 
pěší dostupnost školy ze stávajících i ná-
vrhových obytných ploch Předklášteří. 
Zastavěná plocha školní budovy předsta-
vuje 3 050m2, plocha tělocvičny o rozloze 
1 610 m2.

Škola i tělocvična jsou dřevostavby s dře-
vobetonovými stropy a dřevěným pláš-
těm. V interiéru je světlé přírodní dřevo 
konstrukce kombinováno s barevností 
stěn a podlah. Přírodní materialita umož-
ní přirozené stárnutí stavby, protože je 

tradiční a stálá. Půdorys školy je kom-
paktní, jednoduše organizovaný, založe-
ný na pravidelné modulační a konstrukční 
síti. Jádro jednopatrového objektu tvo-
ří přímé schodiště příčně orientované 
na vstupní prostor školy – centrální kori-
dor propojující parkovou piazzettu před 
budovou se školní zahradou a sportov-
ním areálem za ní. Schodiště dělí budovu 
na dvě části, z nichž každá má svůj vlast-
ní „střed“ – přímo prosvětlenou dvoranu 
se schodištěm. V patře jsou pak ve vaz-
bě na hlavní centrální dvoranu a schodi-
ště umístěny specializované učebny a ta-
ké sborovna učitelů. Jižní část školy je 
určena 1. stupni. V přízemí jsou učebny 
prvých tří tříd s vlastní společnou šatnou, 
které spolu s centrální dvoranou po vy-
učování fungují jako družina. V patře jižní 
části jsou kmenové učebny zbývajících 
vyšších tříd 1. stupně, vždy v kombina-
ci s půlenou učebnou pro práci nefor-
málních výukových a projektových sku-
pin a týmů i pro aktivní trávení přestá-
vek a volného času, a dále též 1. stupněm 
užívané specializované učebny. V sever-
ní části jsou v přízemí situovány společ-
né prostory školy, v patře učební prosto-
ry 2. stupně. Společné prostory spolu se 
vstupní halou a hlavním schodištěm vy-
tvářejí „veřejný“ prostor školy, ze kterého 
je přístupná administrativa a vedení školy 
i poradenské centrum. Hlavní veřejný pro-
stor tvoří aula a jídelna skrze venkovní te-
rasu vizuálně propojená se školním dvo-
rem. Aula slouží jako multifunkční pro-
stor pro pořádání akcí, ale také jako školní 
klub. Tělocvična je se školou propojena 
krčkem na úrovni prvního patra, navazují-

cím na dvoranu 2. stupně. Zároveň má sa-
mostatný vstup na přízemí, také je možné 
ji provozovat nezávisle na školní budově. 
Zázemí tělocvičny je umístěno v jižní čás-
ti objektu ve dvou podlažích nad sebou, 
což umožňuje další provozní dělení. Ko-
munikační prostor v horní úrovni je roz-
šířen o galerii otevřenou do tělocvičny, 
kterou je tak možno využít místo tribuny, 
vlastní tělocvična je dělitelná na dvě části 
pomocí rolovatelné sítě.

Předpokládané investiční náklady činí již 
výše uvedených 685 mil. Kč včetně DPH, 
předpokládaný termín dokončení stav-
by 2027/2028. V květnu tohoto roku 2024 
byla společností Pelčák a partner archi-
tekti předána kompletní dokumentace 
nutná pro územní rozhodnutí a součas-
ně odeslána žádost o vydání územního 
rozhodnutí na stavební úřad v Tišnově. 
Jsme rádi, že se nám vzhledem k nástupu 
nového stavebního zákona podařilo stih-
nout tuto práci zajistit do 1. 7. 2024. Pro-
jekt stavby je v současnosti ve fázi pro-
jednávání a povolování umístění stavby. 
Dalšími kroky, které nás nyní čekají, jsou 
projekční práce na tzv. bílé knize stan-
dardů, která bude sloužit jako základ pro 
výběr budoucího zhotovitele stavby v re-
žimu Design&Build. 

Děkujeme za skvělou podporu a dosavad-
ní práci nejen našim projektantům, ale 
i celému projektovému týmu a zapoje-
ným obcím svazku obci Tišnovsko. 

Miriam Jedličková
manažerka svazku obcí Tišnovsko
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S Markétou Zemanovou nejen o energetice
První rozhovor jsme vedli s MARKÉTOU ZEMANOVOU, členkou Rady Energetické-
ho regulačního úřadu, a to nejen o energetice. Energetický regulační úřad (ERÚ) je 
dlouholetým partnerem Svazu a pod jeho záštitou se také konference koná. 

Odkud pocházíte? 
Moje soukromí a práce se hezky protnuly 
v Jihlavě, kde bydlím od narození a kde má 
zároveň sídlo náš úřad. Jedná se o skvělé 
město pro život, ani velké, ani malé, s kom-
pletní občanskou vybaveností, památkami 
a krásnou ZOO. Mám ale ráda celou Vyso-
činu, ideální kraj pro turistiku a objevování 
krás přírody. 

Měla jste někdy příležitost se aktivně za-
pojit do směřování či fungování nějaké-
ho města (obce) a jak? 
Mojí první pracovní štací byl Krajský úřad 
Kraje Vysočina. Z pozice právničky, kte-
rá funguje „průřezově“, jsem mohla dobře 
pochopit fungování samosprávy, což mů-
žu využít při poradenství městům a ob-
cím. Tuším, co činnost pro ně obnáší, vím, 
že úředníci musí myslet na spoustu věcí. 
A dokážu se vcítit do pozice kolegů, kteří 
za města a obce uzavírají smlouvy.
  
ERÚ je významná instituce, která má 
velký vliv na rozvoj energetiky v Česku. 
V názvu máte slovo regulace, zdaleka to 
není ale jediná činnosti, kterou ERÚ dělá. 
Energetika je velmi komplexní obor a ERÚ 
komplexní úřad. Mojí hlavní parketou je 

pomoc spotřebitelům, tedy potenciál-
ně všem domácnostem v republice. Ra-
díme – jak obecně, tak individuálně, ře-
šíme spotřebitelské spory… Obce zákon 
chrání o poznání méně, o to důležitější je 
spolupráce se Svazem měst a obcí. Vel-
kým tématem je nyní rozjezd komunit-
ní energetiky, do níž se města a obce na-
příč republikou zapojují. Dlouhodobě se 
pak věnujeme poradenství v oblasti smluv 
na energie. 

Na konferenci se budeme intenzivně vě-
novat také legislativě. Před námi je LEX 
OZE III – co od něj mají města a obce oče-
kávat? 
Po připravované novelizaci je bude ener-
getický zákon více chránit. Například by 
měly mít možnost ukončit smluvní vztah 
s dodavatelem, který si dopředu neza-
jistí dostatek plynu nebo elektřiny. Obce 
a města, které mají vlastní fotovoltaickou 
či větrnou elektrárnu, pak budou mo-
ci ukládat elektřinu, případně poskytovat 
tzv. agregaci flexibility, tedy pomáhat při 
zajišťování rovnováhy v síti. To může před-
stavovat zajímavý zdroj příjmů. 

Vysvětlíme si na konferenci otázku, zda 
je potřeba mít obavy z případné změny 
dodavatele elektrické energie a na co se 
při tom zaměřit?
Ano a bude na to zaměřen i praktický 
workshop. A v krátkosti, nač si dát pozor? 
Zvlášť v případě obcí je klíčové neukva-
pit se už při uzavření smlouvy. Obvykle 
nemají standardizované, ale individuální 
podmínky. A pokud pro ně nejsou výhod-
né nebo se dodavatel nechová zcela ko-
rektně, je cesta k řešení složitější než u do-
mácností. Při samotné změně dodavate-
le je nejdůležitější si důkladně prostudo-
vat stávající smlouvu. Blíží se výročí? Jak 
vysoké sankce se musí hradit v případě 
předčasného ukončení? Pozor také na ne-
poctivé zprostředkovatele a jejich nereál-
né sliby.  

Jedna z přednášek se bude věnovat také 
tématu aktivního zákazníka a společen-
ství, můžete nám toto téma přiblížit?
Oba pojmy jsou spojené s nově umožně-
ným sdílením elektřiny. Zvlášť pro menší 
obce je vhodný nejjednodušší režim aktiv-
ního zákazníka. Tato skupina může mít až 

KONFERENCE ENERGETIKY A ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ
Svaz měst a obcí ČR připravuje další ročník konference věnované energetice, tentokrát rozšířený i o problematiku odpa-
dového hospodářství. Ostatně jsou to témata, která spolu úzce souvisejí. KONFERENCE ENERGETIKY A ODPADOVÉHO 
HOSPODÁŘSTVÍ se bude konat 17.–18. října 2024 v Kongresovém centru Praha na Vyšehradě. Upoutávku na konferenci 
najdete na straně dvě našeho zpravodaje. Protože jde o témata velmi aktuální, požádali jsme již dopředu některé vystu-
pující o rozhovor. Věříme, že vás zaujmou a budou vás inspirovat k návštěvě konference, na kterou se můžete registrovat 
na webu smocr.cz. Těšíme se na vás!
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11 členů rozmístěných libovolně po Česku. 
Elektřinou, kterou vyrobíte, tak můžete zá-
sobovat například domov seniorů, školu, 
ale i soukromé objekty mimo obec. Ener-
getická společenství a společenství pro 
obnovitelné zdroje mohou mít až tisíc čle-
nů, jejich zřízení je ale administrativně slo-
žitější a je nutná registrace na ERÚ. 

Často varujete obce před energošmejdy, 
máte nějaké signály, že je tento trend 
na ústupu?
Pokud srovnáme současnost s obdobím 
kolem roku 2018, pak stížností na ener-
gošmejdy výrazně ubylo. V energetické 

krizi jejich aktivita prakticky ustala, oži-
vení trhu v loňském roce s sebou naopak 
přineslo i aktivizaci těchto nepoctivých 
zprostředkovatelů a stížností nám stá-
le přibývá. Pro obce je obzvlášť palčivým 
problémem podomní prodej, který ma-
jí některé zakázaný ještě „postaru“, podle 
živnostenského zákona. Pokud tomu tak 
je, je potřeba ho aktualizovat podle vzoru 
na našem webu. 

Může se z vašeho pohledu opakovat si- 
tuace s Bohemia Energy?
Dodavatelé jsou obchodníci, nepodléhají 
naší regulaci. Trh monitorujeme, a to nad 

rámec svých zákonných povinností, s no-
velou Lex OZE III se nám v tomto směru 
pravomoci ještě rozšíří. Pořád ale platí, že 
obchod s elektřinou a plynem je konku-
renční prostředí, řídí se vývojem na trhu, 
a zcela zabránit krachu jakéhokoliv ob-
chodníka tedy nemůže nikdo. Situace v ro-
ce 2021 byla ale velmi specifická a já pev-
ně věřím, že nic podobného v dohledné 
době nezažijeme. 

za rozhovor děkuje  
Martina Lehmannová a Alena Klimt

za poskytnutí fotografií děkujeme  
Energetickému regulačnímu úřadu

S Martinou Filipovou o odpadech, třídění  
a Vraném nad Vltavou
MARTINA FILIPOVÁ je ředitelkou Oddělení regionálního provozu firmy EKO-KOM, 
a. s. Mnozí ji znají jako osobnost vášnivě zaujatou pro svoji práci a vlastně i pro ži-
vot kolem nás. Právě její osoba je hlavní spojnicí mezi EKO-KOM a naším Svazem. 
V tomto rozhovoru jsme se chtěli dozvědět, jak zlepšit nakládání s odpady ve měs-
tech a obcích.

Odkud pocházíte? 
Pocházím z jedné malé obce v Podkrko-
noší. V 18 letech jsem se natrvalo usadi-
la ve Vraném nad Vltavou a byla to láska 
na první pohled. Vrané má vše, co k živo-
tu potřebuji. Kopce, lesy a řeku, je to obec, 
kde s jistou nadsázkou zná každý každého. 
Má obrovskou výhodu, sednete na vlak 
a za 30 minut jste v samém centru Prahy. 
Mohu tedy využívat výhody velkoměsta, 
a přitom jsem stále holka z vesnice. Pro mě 
je důležité žít někde, kde se s lidmi znám, 
kde se cítím dobře.

Měla jste někdy příležitost se aktivně za-
pojit do směřování či fungování nějaké-
ho města nebo obce a jak? 
Ano, tu možnost jsem měla. Na jaře v ro-
ce 2002 mě přesvědčil kamarád a já se 
nechala napsat na kandidátku v naší ob-
ci s představou, že mě stejně nezvolí. Ale 
povodně v srpnu změnily okolnosti. Byd-
lím „pod čárou ponoru“ a stala jsem se asi 
díky své povaze spojkou mezi obcí a zato-
penými. Tím jsem se asi trochu zviditelnila 
a na podzim jsem byla zvolena do zastu-
pitelstva. A aniž bych to plánovala, sta-
la jsem se místostarostkou obce. Celkem 
jsem na obci působila 12 let. Dnes mohu 
říci, že práce na obci je škola života, která 
mě mnohé naučila.

EKO-KOM je nezisková akciová společ-
nost, která vytvořila a efektivně provo-
zuje celorepublikový systém, který zajiš-

ťuje třídění, recyklaci a využití obalové-
ho odpadu na kvalitní evropské úrovni. 
Dá se říct, že o „životě odpadů“ v Česku 
máte největší přehled. Dokážete popsat 
vztah typického Čecha/Češky k odpa-
dům?
Jsem přesvědčena, že se v ČR udělal ob-
rovský kus práce a většinová populace 
bere třídění jako samozřejmou součást 
života. Co vidím jako problém, je pově-
domí lidí, kolik by odpady měly stát. Ob-
ce většinově nevybírají od občanů to, co 
je odpady stojí, a občané mají přesto po-
cit, že odpady jsou drahé. Odpady budou 
ale čím dál dražší a bude nutné se jim, ne-
jen na úrovni obcí, čím dál více věnovat. 
Z vlastní zkušenosti vím, že vše je o komu-

nikaci. Pokud obec vysvětlí svým obča-
nům, proč nějaké opatření dělá a čeho tím 
chce dosáhnout, občan to většinou po-
chopí a přijme i zdražení. Musí ale vědět, 
proč má platit více.

Dokážete si představit, že by společnost 
mohla fungovat bezodpadově? 
Některé činnosti budou generovat od-
pady vždy. Zboží musíme zabalit z hygi-
enických, transportních a jiných důvodů, 
některé zabalené věci koupit musíme. Ale 
na každém z nás záleží, zda kupujeme jen 
to, co potřebujeme, jak s odpadem poté 
zacházíme a zda ho odložíme tak, aby se 
odpad dal využít dále jako surovina. Obce 
mohou ovlivnit, jak často budou svážet 
odpad, kolik odpadu vytřídí, jak nasta-
ví odpadový systém. I obec musí hledat 
kompromisy mezi potřebami lidí, finan-
cemi a technickými parametry dané ob-
ce. Je to o komunikaci a hledání kompro-
misů.

Působení společnosti EKO-KOM je roz-
prostřené po celé republice. Dokáže-
te vypíchnout nějaké problémy, které 
se v nakládání s odpady na úrovni měst 
a obcí stále opakují, a navrhnout jejich 
řešení? 
Pro správné fungování odpadového hos-
podářství je důležité mít dobře nastaven 
svůj odpadový systém. Mít dobře rozmís-
těné kontejnery, mít jich dostatek, nasta-
vit dobře četnost svozu, zbytečně často 
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nesvážet směsný komunální odpad, sbírat 
všechny komodity a podobně. Někdy je 
potřeba si od svého zaběhnutého systému 
odstoupit a prověřit, zda to nejde udělat 
efektivněji a zda některé věci neděláme 
pouze zvykově. Samozřejmě že problémy 
jsou rozdílné v malé obci a ve velkém měs-
tě, ale vždy je to o tom, zda chci mít sys-
tém lepší, a v tom případě velikostní skupi-
na nehraje roli.

Bude se na konferenci také věnovat po-
zornost zálohování PET lahví a hliníko-
vých plechovek a jeho dopadům na obce 
a města a jejich rozpočty? 
Ano, je to v poslední době často skloňova-
né téma. Společnost EKO-KOM plní zákon-
né povinnosti svých klientů, tedy produ-
centů baleného zboží. V tuto chvíli jsou 

PET lahve a plechovky součástí Systému 
EKO-KOM a klienti si jeho prostřednictvím 
plní své zákonné povinnosti. Pokud se 
změní legislativa, plnění povinností a cí-
lů spojených s PET lahvemi a nápojovými 
plechovkami již nebude předmětem naše-
ho plnění. Společnost EKO-KOM hradí ob-
cím průměrné náklady spojené se sběrem 
obalové složky tříděného odpadu a jejím 
předáním k využití. 

Na konferenci povedete pro účastníky 
Workshop s fakturou, tužkou a kalku-
lačkou. Můžete nám popsat, co a jakým 
způsobem v oblasti nakládání s odpady 
budete vlastně na tomto workshopu sta-
rosty a starostky učit?
Odměna, kterou obce od nás získávají, je 
navýšena o DPH, pokud je obec plátcem 

DPH. Pokusíme se starostům ukázat, že 
částka, o kterou mohou snížit svoje výda-
je v odpadovém hospodářství, pokud by 
uplatnili odpočet DPH, není zanedbatelná. 
Chceme jim na příkladu konkrétní faktu-
ry ukázat, jak rozdělit náklady na obalové 
a neobalové složky odpadu, určit procen-
tuální podíl pro uplatnění odpočtu. Vlast-
ní uplatnění odpočtu DPH je už ale na je-
jich účetních, případně na jejich daňových 
poradcích. My chceme jen obce přesvědčit 
o tom, že by odpočet měly uplatňovat, že 
se jim to rozhodně vyplatí.

Edukace je důležitým nástrojem i v ob-
lasti nakládání s odpady. Máte nějaké 
programy, které by obce a města moh-
ly využít pro vzdělávání svých občanů 
od dětí až po seniory?
Již mnoho let máme školní programy pro 
děti ZŠ a MŠ. Naši lektoři navštěvují ško-
ly po celé republice a vzdělávají hravou 
formou děti tak, aby třídění pro ně bylo 
samozřejmostí. Děti nám tuto činnost vra-
cejí a doma mnohdy vychovávají rodiče či 
prarodiče, že tento odpad patří do někte-
rého z barevných kontejnerů. Mnoho let 
už víme, že osvěta je nutná a nikdy nekon-
čí. Proto pro všechny obce máme připra-
venou celou řadu komunikačních nástrojů 
a podkladů, které mohou využít pro vzdě-
lávání a pozitivní působení na své občany. 
Vše přehledně naleznou na odkazu  
www.ekokom.cz/inspirator.

za rozhovor děkuje  
Martina Lehmannová a Alena Klimt

za poskytnutí fotografií děkujeme  
EKO-KOM, a. s.

S Danielem Šafářem o elektroodpadu a o umění 
Obchodního ředitele DANIELA ŠAFÁŘE firmy ASEKOL, a. s., která se zabývá zpět-
ným odběrem elektrozařízení, jsme se ptali na jeho kořeny, práci a její přínos měs-
tům, obcím, společnosti i přírodě. Nemohli jsme také vynechat to, že firma ASEKOL 
podporuje české umělce a pomáhá jim zazářit i na mezinárodním výslunní. 

Odkud pocházíte? 
Pocházím z města perníku, tedy z univer-
zitního a statutárního města Pardubic. 
Sídlí zde neustále se rozšiřující Univerzita 
Pardubice, kde jsem i studoval, Východo-
české divadlo či Komorní filharmonie Par-
dubice. Mé rodné město bylo vždy i spor-
tovně orientované, ať už díky lednímu 
hokeji a legendárnímu týmu Tesla Pardu-
bice, tak momentálně i díky fotbalovému 
klubu hrajícímu nejvyšší soutěž. Mezi dal-
ší mezinárodně významné události patří 
dostihový závod Velká pardubická, závo-
dy na ploché dráze Zlatá přilba, meziná-

rodní festival šachu Czech Open či teni-
sová Pardubická juniorka. A samozřejmě 
k Pardubicím patří i dlouhodobá rivalita 
se sousedním statutárním městem Hrad-
cem Králové, která obě města motivují se 
předhánět.

Měl jste někdy příležitost se aktivně za-
pojit do směřování či fungování nějaké-
ho města nebo obce a jak?  
Mé minulé profese nebyly s komunál-
ní politikou téměř vůbec spojeny, pro-
to jsem se mohl zapojit až v mé součas-
né pozici v rámci kolektivního systému 

ASEKOL. V rámci aktuální spolupráce 
s obcemi a městy řešíme nejen část jejich 
odpadového hospodářství, ale i pravidel-
ně vyhodnocujeme jejich úsilí prostřed-
nictvím národních soutěží a všem vydá-
váme environmentální certifikáty s vy-
číslením úspor v rámci ochrany životního 
prostředí. Nejlepší obce pak oceňujeme 
finančním příspěvkem na další aktivity 
v oblasti opadů.

ASEKOL v zastoupení výrobců a dovozců 
elektrozařízení organizuje celostátní  
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systém zpětného odběru elektrozaříze-
ní. Zajišťuje sběr, dopravu a recyklaci 
vysloužilých elektrospotřebičů včetně fi-
nancování celého systému. Proč je vlast-
ně důležité věnovat elektroodpadu ta-
kovou speciální pozornost? 
Jeden ze sloganů společnosti je, že třídě-
ním vysloužilého elektrozařízení pomáhá-
me dvakrát, tedy chráníme životní pro-
středí a šetříme přírodní zdroje. Elektro-
odpad obsahuje řadu prvků, které je třeba 
odborně vyseparovat, aby se nedostaly 
volně do přírody a nekontaminovaly důle-
žité přírodní zdroje. Mezi takové prvky pa-
tří rtuť, kadmium, olovo a další. A na dru-

hé straně je zapotřebí využít maximum 
materiálů použitých při výrobě elektroza-
řízení pro další výrobu. Recyklací tak zno-
vu získáme železo, měď, ale i drahé kovy, 
jako jsou stříbro, zlato či paladium. Může-
me tak říci, že čím více lidí třídí a podaří se 
získat větší množství elektroodpadu, tím 
se zlepšují i zpracovatelské technologie 
a daří se zvyšovat materiálové využití při 
zpracování. 

Na starých zaniklých skládkách u měst 
a obcí se mnohdy při akcích, jako je 
Ukliďme Česko, nachází elektroodpad. 
Má to obce nějak znepokojovat?
Nejjednodušší způsob je elektroodpad 
odevzdat na sběrný dvůr, na místa tomu 
určená. V případě malého zařízení může 
kdokoliv využít naši síť červených kontej-
nerů určených právě pro vhoz drobných 
spotřebičů. V České republice máme sběr-
nou síť s více než 17 000 místy zpětného 
odběru, z čehož 4 000 míst tvoří červené 
pouliční kontejnery přístupné 24 hodin 
denně, 7 dní v týdnu. V případě černých 
skládek s větším množstvím elektroodpa-
du pak samozřejmě poskytujeme všem 
obcím součinnost a nabízíme odvoz těch-
to zařízení k odborné recyklaci.

V čem a jak může ASEKOL pomoci obcím 
a městům v jejich snahách třídit elektro-
odpad?
Základním cílem systému zpětného odbě-
ru vysloužilých elektrozařízení bylo zame-
zit jejich výskytu v komunálním odpadu, 

na skládkách a volně v přírodě. ASEKOL 
tak v obcích provozuje sběrná místa, která 
tento úkol pomáhají splnit. Data o sběru 
neustále vyhodnocujeme a v případě po-
třeby sběrná místa v obcích rozšiřujeme 
podle skutečné potřeby. Kromě samotné-
ho místa neustále rozšiřujeme a inovuje-
me sběrné nádoby. Kromě sběru je nedíl-
nou součástí naší práce i osvěta veřejnosti 
v oblasti třídění, předcházení vzniku od-
padů, re-use či omezení spotřeby. A v ne-
poslední řadě pravidelně oceňujeme nej-
lepší obce, města i kraje za jejich činnost 
v oblasti sběru elektroodpadu a motivací 
občanů k třídění. Aktivní obec a Aktivní 
kraj jsou soutěže celorepublikové, v rámci 
regionálních soutěží vyhlašujeme výsled-
ky i ve spolupráci s autorizovanou obalo-
vou společností. Vítězové získávají kromě 
věcných cen finanční příspěvek na jejich 
další činnost.

Možná se to může zdát překvapivé, ale 
elektroodpad je také zdrojem inspirace 
pro umělce. Ti velmi citlivě vnímají pro-
měny společnosti a reagují na ně tak, 
že uměleckou tvorbou poukazují na její 
problémy. V České republice máme jed-
noho z nejvýznamnějších umělců, kteří 
elektroodpad zpracovávají, je jím Kriš-
tof Kintera, který s ASEKOLEM spolupra-
cuje. V čem tato spolupráce spočívá a co 
vám jako firmě dává, jak vás inspiruje 
k vaší práci?
Ano, umění jako součást komunikace 
k veřejnosti o současných tématech  

Výtvarné řešení street-artoví umělci pod vedením Nikoly Vavrouse alias KHOMA
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S Kamilem Čermákem,  
generálním ředitelem ČEZ ESCO
KAMIL ČERMÁK je předsedou představenstva a generální ředitel ČEZ ESCO, a. s. V 90. letech začínal jako redaktor a mo-
derátor v České televizi a prošel řadou zajímavých pozic. Od roku 2016 je předsedou představenstva a generálním ředite-
lem ČEZ ESCO, firmy poskytující komplexní energetické služby firmám, městům 
a obcím v Česku a na Slovensku. Získal ocenění Osobnost Smart City roku 2018. Je 
předsedou představenstva Svazu moderní energetiky a předsedou správní rady 
Aliance pro bezemisní budoucnost, externě se věnuje jako lektor oblastem Corpo-
rate Governance a leadershipu. Je také členem Kolegia Paměti národa organizace 
Post Bellum.

Odkud pocházíte? 
Jsem hrdým rodákem z Olomouce a velký 
patriot. A ačkoliv už tři desítky let žiju v Pra-
ze, na Hanou se pravidelně a rád vracím 
za rodinou a přáteli. Olomouc je pro mě 
pořád nejhezčí místo na světě se spoustou 
přátelských lidí, restaurací a také nádher-
ných památek. Hlavně s ním mám spoje-
né vzpomínky na dětství, školní léta i mo-
je milované letectví, se kterým jsem právě 
v Olomouci začínal. A když v ČEZ ESCO dě-
láme jakýkoliv projekt v Olomouckém kraji, 
mám vždy velkou radost, že můj rodný re-
gion fandí moderní energetice.

Měl jste někdy příležitost se aktivně za-
pojit do směřování či fungování nějaké-
ho města či obce a jak? Co vám to přines-
lo pro váš život a v čem vás to inspirova-
lo ve vaší práci?
Ve veřejné funkci na úrovni obce nebo 
města jsem nebyl. Nicméně i v mé sou-
časné funkci je spolupráce s municipalita-
mi naprosto klíčová. Pro obce, ale i kraje 
děláme úsporné EPC projekty, pro firmy 
v regionech stavíme fotovoltaiky a v ne-
poslední řadě měníme české teplárenství, 
které přechází od uhlí na ekologičtější 
zdroje. S obcemi jsem spolupracoval i ze 
začátku své kariéry, kdy jsem „sloužil“ jako 
státní úředník na MPO, a od té doby mám 
velký respekt k práci samospráv a spolu-
práci s nimi považuji za klíčovou. 

ČEZ patří k významným partnerům Sva-
zu měst a obcí ČR. Již v loňském roce jste 

se podíleli na přípravě prvního ročníku 
konference, která se věnovala tématu 
energetiky. V ročníku letošním se bude-
me na této konferenci věnovat energe-
tice a také odpadovému hospodářství. 
Energetické využití odpadů je důležitým 
tématem dneška. Jak si podle vás stojí 
Česká republika v mezinárodním kon-
textu?
Ještě to není v moderní energetice asi 
na takové úrovni, jakou bychom si před-
stavovali, zejména ve výstavbě obno-
vitelných zdrojů. Česko odchází od uhlí 
a v elektřině ho musíme nahradit obnovi-
telnými zdroji a jádrem, v teplárenství pak 

plynem a biomasou. Modernizace tep-
lárenství v našich obcích je jedním z na-
šich nejdůležitějších úkolů, potřebujeme 
zajistit dodávky tepla na další desítky let. 
Odpad může být důležitým doplňkovým 
palivem vedle základních pilířů, který-
mi bude biomasa a plyn. Příkladem loka-
lity, kde se ve Skupině ČEZ zaměřujeme 
na teplárenské využití odpadu, je Mělník. 
Tu plánujeme postupně přeměnit z uhel-
ného zdroje tepla na zařízení umožňují-
cí ve velkém spalovat dále nevyužitelný 
odpad. I po odchodu od uhlí bude zacho-
vána pro ekologické centrální zásobování 
teplem, které vyhřívá domácnosti v Praze 
i ve Středočeském kraji. 

Na konferenci se také budeme bavit 
o startu komunitní energetiky a o tom, 
jak se do tohoto procesu mohou zapojit 
obce. Co vidíte jako hlavní přednosti ko-
munitní energetiky? 
Komunitní energetika je velkým tématem 
posledních doby a je to rozhodně jedna 
z částí moderní energetiky, která může po-
moci například propagovat obnovitelné 
zdroje v regionech. Jako u jakékoliv inves-
tice je samozřejmě nutné všechny projekty 
dobře připravit a konkrétně propočítat. My 
už pro naše zákazníky sdílení často řešíme, 
například pokud mají zákazníci odběrná 
místa v různých výrobních závodech na-
příč republikou a podobně. Je nutné vyře-
šit soulad mezi výrobou a spotřebou a vý-
dělečné projekty budou ty, které budou 
kvalitně připraveny a dobře řízeny. 

využíváme velmi často a velmi rádi. Spo-
lupráce s Krištofem Kinterou vznikla 
na základě potřeby elektroodpadu pro 
jeho výstavu Nervous Trees v roce 2017 
v Galerii Rudolfinum. Poskytli jsme mu 
spotřebiče a on z nich vytvořil umělec-
ká díla. Výstava se setkala s obrovským 
úspěchem a měla velký mezinárodní pře-
sah. Mimochodem sídlo naší společnos-
ti zdobí několik jeho prací. Další unikátní 
počin v rámci projektu Umění třídit by-

lo předání 14 street-artových kontejne-
rů všem krajským městům včetně hlav-
ního města Prahy. Díla navrhovali umělci 
pod vedením Nikoly Vavrouse alias KHO-
MA, přičemž každé město mělo originál-
ní kontejner s motivy jejich města. Je-
jich předání se setkalo s velkým ohlasem 
zástupců měst i občanů. V loňském roce 
jsme připravili kampaň o potřebě třídit 
společně s baletkami působících v Ná-
rodním divadle. Kontrast odpadu s balet-

kami rovněž upoutal pozornost. V dalších 
projektech budeme i nadále pokračovat, 
už teď máme připraveny další nápady 
k realizaci. Umělci vždy reflektovali svým 
úhlem pohledu aktuální dobu a je třeba 
je v tom podporovat.

za rozhovor děkuje  
Martina Lehmannová a Alena Klimt

za poskytnutí fotografií děkujeme  
ASEKOL, a. s.
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Budete moci na konferenci představit 
i nějaké nástroje, kterými by ČEZ mo-
hl pomoci obcím komunitní energetiku 
nastartovat? Např. pomoc s registrací, 
na co si dát pozor, praktické postřehy.
Jak jsem už říkal – sdílení elektřiny už pro 
naše zákazníky řešíme a v tom vidím i naši 
úlohu – nabídnout co nejkvalitnější služ-
bu našim zákazníkům v rámci optimaliza-
ce výroby a spotřeby plus potřebné pora-
denství. Naopak úplně nevidím naši úlohu 
v tom radit všem, to ani myslím není zámě-
rem komunitní energetiky. Mou největší ra-
dou tak bude to, aby obce vše dobře pro-
myslely a propočítaly. Samozřejmě to často 
nebudou dělat samy a najmou si na to po-
radce, ale i tak je potřeba jako ve všem vě-
dět, co dělám. Komunitní energetika sama 
o sobě nesníží účty za energie, pokud ne-
bude projekt dobře připraven. 

Hodně se také mluví o energetické 
soběstačnosti. Ta má několik úrovní – 
evropskou, českou a pak i tu obecní. Jak 
je vnímá ČEZ?
S ohledem na válku na Ukrajině se toto té-
ma ukázalo jako ještě mnohem palčivější 
než dříve. Uvědomili jsme si, jak moc jsme 
byli závislí na jednom zdroji plynu a ropy, 
což se nyní teď naštěstí daří řešit nový-
mi LNG terminály a alternativními dodáv-
kami plynu ze severní Evropy. Soběstač-
nost samozřejmě řeší i domácnosti a fir-

my, jejichž zájem např. o vlastní fotovol-
taiku nebo tepelná čerpadla v posledních 
letech výrazně roste. Hlavně velké firmy, 
ale i obce si uvědomují, že do budoucna 
budou potřebovat velké elektrárny jako 
zdroj základního zatížení přenosové sou-
stavy. Podporujme jadernou energetiku, 
protože si myslím, že spojení jádra a ob-
novitelných zdrojů je pro Česko ideální. 
Platí to ale nejen o elektroenergetice, ale 
i o teplárenství. I tam budeme potřebovat 
velké zdroje tepla, protože nechceme zru-
šit centrální zásobování teplem, na které 
je většina tuzemských obcí zvyklá a vyho-
vuje jí.

Tématem současnosti jsou také obnovi-
telné zdroje energie. Obce a města pat-
ří mezi zodpovědné hospodáře a usilují 
o rozvoj tohoto sektoru. Jak se bude vy-
víjet v budoucnosti? 
Já věřím, že obnovitelné zdroje budou 
v naší energetice hrát klíčovou roli. V ob-
novitelných zdrojích zaostáváme nejen 
za západní Evropou, ale i třeba za Polskem 
nebo Maďarskem. Naštěstí se ale situace 
poměrně rychle mění. Problémem u nás 
je hlavně legislativa, která je zvlášť u větr-
né energie extrémně neflexibilní. Řeše-
ním mohou být takzvané akcelerační zó-
ny, přímo určené pro nové zdroje energie. 
Určitě chceme na všech těchto tématech 
spolupracovat s obcemi a městy, proto-

že nové solární zdroje, ale třeba i větrné 
turbíny vyrostou v jejich blízkosti. Jejich 
názor a podpora jsou proto pro nás ex-
trémně důležité. Jsem také rád, že čím dál 
více starostů OZE podporuje, protože ji 
začínají vnímat jako efektivní zdroj levné 
energie. 
 
Na konferenci povedete pro účastníky 
Workshop s fakturou, tužkou a kalku-
lačkou. Můžete nám popsat, co a jakým 
způsobem v oblasti energetiky budete 
vlastně na tomto workshopu starosty 
a starostky učit?
Starostky a starostové mají ze svým měst 
a obcí nejlepší zkušenost a znalost. Já jim 
mohu jen poradit, aby se nebáli změn 
v energetice, protože jen s inovacemi 
v tomto oboru přijde další rozvoj. Nepo-
chybně se zmíním o výhodách vlastní fo-
tovoltaiky nebo úsporných EPC projek-
tech, které mohou využívat jak městské 
a krajské objekty, ale také menší i velké 
nemocnice. Zkrátka jim chci ukázat, jak 
efektivně šetřit rozpočty a mít možnost 
investovat do rozvoje svých měst a zby-
tečně neplýtvat za elektřinu, plyn, teplo 
nebo vodu.

za rozhovor děkuje  
Martina Lehmannová a Alena Klimt

za poskytnutí fotografií děkujeme  
ČEZ, a. s.



Jak systematicky navrhovat veřejný prostor  
přirozeně odolný vůči kriminalitě
Laická veřejnost si pod pojmem prevence kriminality často představuje opatření situační prevence – policejní hlídky, kamero-
vé systémy, zábrany a podobně. Řada z vás, kteří se s problematikou prevence kriminality setkáváte, jste  jistě už ve své pra-
xi pochopili, že prevence kriminality není pouze o okázalých opatřeních, ale často o malých nenápadných změnách, které na 
první pohled nemusí s prevencí kriminality vůbec souviset. Pokud zůstaneme u situační prevence kriminality, osvětlení, roz-
místění zeleně, okna nebo jasně vyznačené cesty, mohou mít na snížení kriminality podobný dopad jako policejní hlídka.

Jak však systematicky budovat veřejný pro-
stor, tak aby plnil svoji funkci, ale zároveň 
zohledňoval i problematiku prevence kri-
minality? Odpověď na tuto otázku může 
ležet v konceptu CPTED (Crime Prevention 
Through Environmental Design) neboli pre-
vence kriminality pomocí environmentální-
ho designu. Cílem tohoto článku je sezná-
mit čtenáře s tímto konceptem a přeneseně 
přispět k lepší informovanosti profesionálů, 
kteří mohou koncept aplikovat v praxi.

CPTED je multidisciplinární přístup, je-
hož smyslem je snížení kriminality a záro-
veň zlepšení kvality života prostřednictvím 
systematického návrhu a úprav fyzického 

prostředí. Tento koncept vychází z před-
pokladu, že způsob, jakým jsou navrženy 
budovy, ulice a veřejné prostory, může vý-
znamně ovlivnit chování lidí, včetně poten-
ciálních pachatelů trestných činů. Filozofie 
CPTED byla poprvé formulována v 60. le-
tech 20. století kriminologem C. Ray Jeffery, 
který představil myšlenku, že fyzické pro-
středí může ovlivňovat chování lidí, včet-
ně jejich sklonů ke kriminalitě. V roce 1971 
vydal knihu „Crime Prevention Through 
Environmental Design“, ve které popsal zá-
kladní principy tohoto přístupu. Současně 
s Jefferym pracoval na podobných myšlen-
kách i architekt Oscar Newman, který po-

pularizoval koncept „obhajitelného prosto-
ru“ (defensible space), což je myšlenka, že 
správně navržený prostor může odradit kri-
minalníky a zvýšit pocit bezpečí obyvatel. 
Od 60. let se CPTED výrazně rozšířil až 
do dnešní podoby, která integruje poznat-
ky z urbanismu, environmentální psycho-
logie a dalších oborů. Současnou generaci 
CPTED můžeme představit na jeho 5 zá-
kladních principech: 

1.  Přirozený dohled (Natural 
Surveillance):
• Koncept: Návrh prostoru tak, aby ma-

ximalizoval viditelnost a omezil pří-
ležitosti ke spáchání trestného činu. 

Pachatelé jsou méně ochotni páchat 
trestné činy, pokud vědí, že mohou 
být snadno spatřeni.

• Příklady z praxe: Použití oken, osvět-
lení a nízké zeleně k zajištění dobré 
viditelnosti. Například pouliční osvět-
lení a okna orientovaná na veřejné 
prostory umožňují obyvatelům nebo 
kolemjdoucím snadno monitorovat 
dění.

2.  Posílení územní kontroly (Territorial 
Reinforcement):
• Koncept: Vymezení hranic mezi ve-

řejnými a soukromými prostory, které 
vytvářejí pocit vlastnictví a zodpo-

vědnosti. Tímto způsobem mohou 
legální uživatelé prostoru uplatňovat 
kontrolu, což odrazuje zločince.

• Aplikace: Oplocení, cedule, terénní 
úpravy a design chodníků, které defi-
nují vlastnictví a podporují komunit-
ní hrdost. Například dobře udržovaná 
předzahrádka naznačuje, že obyva-
telé se starají o své okolí, což zločince 
odrazuje.

3.  Přirozené řízení přístupu (Natural 
Access Control):
• Koncept: Návrh prostředí tak, aby při-

rozeně vedl lidi a vozidla do specific-
kých oblastí a odrazoval je od přístu-
pu do jiných, čímž se snižuje příleži-
tost k trestné činnosti.

• Aplikace: Strategické umístění vstu-
pů, výstupů, plotů a zeleně k řízení 
pohybu a přístupu. Například zúže-
ní chodníků může vést návštěvníky 
do monitorovaných nebo zabezpeče-
ných oblastí, což snižuje riziko neau-
torizovaného přístupu.

4.  Údržba a správa (Maintenance and 
Management):
• Koncept: Pravidelná údržba a péče 

o prostory, která ukazuje, že oblast je 
aktivně monitorována a spravována, 
což odrazuje vandalismus a další for-
my kriminality.

• Aplikace: Pravidelná údržba budov, 
veřejných prostor a infrastruktury. 
Například odstraňování graffiti, úpra-
va zeleně a opravy jsou klíčové pro 
udržení pořádku a bezpečí.

5.  Sociální aspekt (Social manage-
ment):
• Koncept: Zapojení komunity do plá-

nování veřejného prostoru a zavádě-
ní konkrétních opatření tak, aby byla 
v souladu se specifiky místního oby-
vatelstva.

• Aplikace: Informační kampaně, stu-
dium socio-ekonomické situace bě-
hem projektování, setkání projektan-
tů a obyvatelstva a zapojení místních 
vůdců komunity a malých podnikatelů.

Principy CPTED jsou aplikovány v různých 
prostředích. Například v obytných oblas-
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Příklady dobré praxe. Zveřejněno se svolením Ing. Aleny Šimkové (Předseda CEN/TC 325 Prevence kri-
minality prostřednictvím projektování budov, zařízení a prostor)
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tech se může jednat o výstavbu verand 
a balkónů směřujících na ulici, což podpo-
ruje přirozený dohled, nebo použití níz-
kých průhledných plotů, které zachová-
vají viditelnost a zároveň označují hranice 
pozemků. V komerčních oblastech mohou 
být navrhovány obchodní prostory s vel-
kými okny a jasným osvětlením, což zvy-
šuje viditelnost a odrazuje od nechtěné-
ho chování. Dále mohou být strategicky 
umístěny bankomaty na dobře osvětle-
ných a otevřených místech, což může od-
radit potenciální pachatele. Na veřejných 
prostorech mohou být vytvářeny parky 
a náměstí s jasnými zornými liniemi, ně-
kolika vstupními body a definovanými 
cestami, což podporuje bezpečné využi-
tí a snižuje možnosti ukrytí se a páchání 
trestné činnosti.

CPTED nemůžeme však chápat jako návod, 
který můžeme slepě sledovat. Vždy je po-
třeba zvážit: 
Kulturní citlivost – návrhy musí respekto-
vat kulturní normy a zvyklosti, aby se zajis-
tilo, že bezpečnostní opatření nebudou ko-
munitu odcizovat nebo marginalizovat.
Rovnováhu mezi bezpečností a esteti-
kou – při zvyšování bezpečnosti je důležité 

zachovat estetický vzhled prostředí, aby se 
předešlo pocitu „opevněného města“. 
Přizpůsobivost – stejně jako se městské 
prostředí mění, musí být strategie CPTED 
flexibilní a přizpůsobivé novým výzvám 
a měnícím se vzorcům kriminality.
CPTED je účinným nástrojem v boji pro-
ti kriminalitě, který nabízí proaktivní a ze-
jména systematický přístup k vytváření 
bezpečnějších komunit prostřednictvím 
promyšleného návrhu a úprav prostředí. 

Integrací principů přiro-
zeného dohledu, územní 
kontroly, řízení přístupu, 
údržby a zahrnutím potřeb 
a specifik místní komuni-
ty CPTED pomáhá odradit 
od kriminality a podporu-
je pocit bezpečí a pohody 
v městských prostorech. 
V budoucnosti se před-
pokládá stálý růst a vývoj 
měst a CPTED může nabíd-
nout možnost, jak zajistit, 
aby i přes tento rozvoj zů-
stala města funkční, atrak-
tivní a zároveň bezpečná 
a odolná vůči kriminalitě.

Mezinárodně bezpečnostní institut, z. ú., 
má své experty, kteří jsou součástí dvou 
komisí věnující se bezpečnostní nor-
motvorbě:

• Na národní úrovni se jedná o Technic-
kou normalizační komisi TNK 148 (Pre-
vence kriminality a ochrana obyvatel). 
Je zrcadlovou komisí k evropské normali-
zační komisi CEN/TC 325. Její členové pů-
sobí jako národní experti v dané oblas-
ti a vyjadřují se k tvorbě a implementaci 
norem řady EN 14383. 

• Na evropské úrovni se jedná o CEN/TC 
325 (Crime prevention through building, 
facility and area design, v překladu „Pre-
vence kriminality prostřednictvím pro-
jektování budov, zařízení a prostor“), kte-
rá se zaměřuje na tvorbu evropských ná-
vrhových norem řady EN 14383.

Team Mezinárodního  
bezpečnostního institutu, z. ú.
doc. Mgr. Oldřich Krulík, Ph.D., 

JUDr. Tomáš Koníček
Ing. Ondřej Dolejš

 Mgr. Filip Gundza, MBA

Konference Den malých obcí je pro starosty a starostky skvělou příležitostí, jak získat aktuální informace zaměřené na efektivní správu 
obcí. Zástupci ministerstev se pravidelně věnují novinkám v oblastech fi nancování obcí, dotační politiky či komunitní energetiky a prezentují 
praktické rady pro lepší fungování samospráv. Konferenci doplňuje rozsáhlá výstava fi rem nabízejících produkty a služby obecním úřadům.

5. 11. 2024
O2 Universum 
Praha

31. 10. 2024
Výstaviště 
Flora Olomouc

Registrujte se na 
www.denmalychobci.cz/registrace

DMO probíhá s podporou Komory obcí SMO ČR

Britská čtvrť, Praha 5 (2024) 
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Kontrola plnění usnesení: 
klíčový nástroj pro efektivní řízení agendy
Kontrola plnění usnesení představuje zásadní krok v procesu rozhodování a řízení ve veřejné správě. Usnesení, ať už se jed-
ná o rozhodnutí zastupitelstva města, rady, výborů nebo komisí, vytvářejí rámec, podle kterého se mají realizovat konkrét-
ní úkoly a projekty. Proto je důležité sledovat, zda jsou tato usnesení skutečně plněna a jaké výsledky přinášejí.

Určitě všichni známe případy, kdy se vrá-
tíme z dovolené nebo po nemoci zpět 
na radnici, či do kanceláře, a začneme pát-
rat po tom, co se stalo nebo nestalo, a kde 
to vlastně najdu?! Tato detektivní práce mů-
že být minulostí v případě, že používáme 
procesní informační systém Usnesení.cz.

Na webových stránkách Usneseni.cz lze 
nalézt popis množství užitečných nástro-
jů a informace, které podporují transpa-
rentnost a efektivitu. Tento systém nabízí, 
mimo jiné, funkce pro evidenci, sledová-
ní a kontrolu plnění jednotlivých přijatých 
usnesení. Usnadňuje práci nejen referen-
tům, voleným zastupitelům, komisím, vý-
borům, ale rovněž představitelům samo-
správou zřízených organizací, ať už to jsou 
školy, školky, městská policie nebo třeba 
technické služby. To je velmi důležité, ne-
boť tato agenda má – na rozdíl od jiných 
agend – významný přesah mimo radnici. 
Proto je prvním a zásadním požadavkem, 

aby se systémem mohli 
pracovat i neuvolnění rad-
ní, zastupitelé a dále i ex-
terní členové poradních 
orgánů (komise, výbory) 
a představitelé již zmíně-
ných organizací. Tedy aby 
systém průběžně informo-
val všechny tyto uživatele 
o tom, že konkrétní kolek-
tivní orgán přijal usnesení, 
které mají naplnit, a hlídal 
si současně termín plnění.

Kontrola plnění usnesení má několik klíčo-
vých prvků. Prvním je pravidelnost vyhod-
nocování. Je nezbytné, aby byla kontrola 
prováděna v intervalech, které zajistí prů-
hlednost a včasné odhalení případných pro-
blémů. Informační systém Usnesení.cz proto 
v nastavených intervalech odesílá e-mailo-
vé notifikace (přehledy) dosud nesplněných 
usnesení, kterým se blíží stanovený termín. 

Notifikace odcházejí 
nejen každému re-
ferentovi, který má 
v systému alespoň 
jedno nesplněné 
usnesení, ale právě 
i všem externím uži-
vatelům, například 
řediteli technických 
služeb.

Dalším důležitým 
prvkem je zpět-

ná vazba. Bez ní je obtížné zjistit, zda byla 
usnesení naplněna efektivně a co je mož-
né zlepšit. Úspěšná kontrola by proto měla 
zahrnovat mechanismy pro shromažďování 
informací o průběhu, či způsobu naplnění 
usnesení, což může vést k lepšímu rozho-
dování v budoucnosti.  

Závěrem lze říci, že kontrola plnění usnese-
ní je nezbytná pro transparentní a efektiv-
ní samosprávu. Jejím prostřednictvím lze 
zajistit, že rozhodnutí budou mít skuteč-
ný dopad, a zároveň posílí důvěru občanů 
v samosprávu. 

Premium verzi systému Usneseni.cz mů-
že nyní získat samospráva, která je členem 
SMO až do konce roku 2024 zcela zdarma. 
Stačí provést registraci na stránkách usne-
seni.cz. Do poznámky stačí uvést kód “SMO 
PROMO“. Obratem vám pošleme podrobné 
informace. 

CHCETE MÍT POD KONTROLOU 
PLNĚNÍ USNESENÍ A EFEKTIVNÍ 
NÁSTROJ NA ŘÍZENÍ AGENDY? www.usneseni.cz

NASKENUJTE 
QR KÓD!

Usneseni_inz_180x68.indd   1Usneseni_inz_180x68.indd   1 20.08.2024   11:1620.08.2024   11:16
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Recyklace 
pneumatik má 
smysl.

Díky recyklaci pneumatik přispějete k ochraně 
životního prostředí i spokojenosti obyvatel.

Odevzdání pneumatik koncové uživatele nic nestojí 
a navíc celý proces likvidace je ekologický.

Nabízíme velkou sběrnou síť po celé zemi. Jsme 
transparentní i spolehliví a hlavně chceme obcím 
pomoct, aby nebyly ekonomicky a personálně 
zatížené sběrem ve sběrných dvorech.

Zajímá vás více o naší organizaci a recyklování 
pneumatik? Navštivte naše webové stránky 
www.eltma.cz
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Magie světla v architektuře

3. ročník konference

17. – 18. 9. 2024
O2 universum Praha

• Odborné diskuse o veřejném 
osvětlení a jeho bezpečnosti

•  Efektivní technická řešení 
a úspěšné projekty osvětlení

SNÍŽENÉ VLOŽNÉ pro města a obce
3 500 Kč bez DPH

Cena zahrnuje i vstup 
na společenský večer.

REGISTRACE NA KONFERENCI

www.konferencesvetlo.cz

Od Kolumbie po Česko:  
inovativní obecní řešení jsou třeba všude
Svaz hostil 2. srpna 2024 delegaci městských úřadů z Latinské Ameriky, kterou koordinovala Latinskoamerická federace 
měst, obcí a sdružení (FLACMA). Tuto delegaci tvořilo sedm starostů z různých kolumbijských obcí, mimo jiné z El Charca, 
Villa Rica, Ospiny, Albánie, Hatonueva a Chity.

Hlavním cílem tohoto setkání bylo sezná-
mit delegaci s hlavními programy a iniciati-
vami SMO a prozkoumat vliv sdružení obcí 
na vývoj veřejné politiky v České republice. 
Českou delegaci zastupovali Karel Rejchrt, 
místopředseda Svazu, Pavel Branda, před-
seda Komise pro mezinárodní vztahy, Jaro-
slav Paznocht, předseda Dopravní komise 
Svazu, a Monika Štěpánová, ředitelka sva-
zové Sekce mezinárodních vztahů.

Kolumbijští starostové projevili velký zájem 
o následující oblasti: Restrukturalizace a re-
vitalizace po ukončení těžby: Zkušenosti 
z českého prostředí při řízení a revitalizaci 
regionů postižených těžbou, Vodní a odpa-
dové hospodářství: Zkoumání inovativních 
technologií a úspěšných strategií v České 
republice, které řeší například velké zbytky 

odpadů, Nové technologie v zemědělství: 
Pochopení zavádění a přínosů moderních 
zemědělských technologií především pro 
střední a velké zemědělské podniky.

Značná část diskusí se zaměřila na poten- 
ciální partnerství mezi svazy – SMO  
a FLACMA, případně na lokální úrovni  
mezi jednotlivými městy. Cílem této spo-
lupráce je usnadnit výměnu zkušeností, 
osvědčených postupů a možná i školení 
odborníků v praxi. Obě strany potvrdily ne-
smírnou hodnotu takových partnerství pro 
posílení správy obcí a udržitelného roz-
voje. Pavel Branda, předseda mezinárodní 
komise Svazu, na závěr zdůraznil odhodlá-
ní Svazu podporovat mezinárodní vztahy 
a nabídl projednání budoucí spolupráce 
v Komisi pro zahraniční spolupráci. Setkání 

bylo uzavřeno vzájemnou dohodou o pro-
zkoumání konkrétních oblastí spolupráce 
a o pokračování dialogu.
Toto setkání představuje významný krok 
k posílení mezinárodní spolupráce obcí 
i za hranicemi Evropské unie a možnému 
sdílení odborných znalostí o udržitelném 
rozvoji a inovativních postupech.

Pokud reprezentujete město velikostní 
kategorie 10 000 obyvatel a více a máte 
zájem o navázání spolupráce s partner-
ským městem v Kolumbii či jinde v La-
tinské Americe, prosím, kontaktujte  
nás na e-mailové adrese stepanova@
smocr.cz. 

Mgr. Monika Štěpánová
Sekce regionálního rozvoje,  

zahraničních vztahů a projektů
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Kraj

Zlatá stuha  
za vítězství  
v krajském 

kole

Modrá  
stuha za  

společenský 
život

Bílá stuha  
za činnost  
mládeže

Fialová  
stuha  

za inovativní  
obec

Oranžová stuha  
za spolupráci  

obce  
a zemědělského  

subjektu

Zelená stuha  
za péči o zeleň  

a životní  
prostředí

Středočeský Drahouš Sokoleč Přerov 
nad Labem Kly Město Krásná Hora 

nad Vltavou Malý Újezd

Jihočeský Vacov Besednice Svatá Maří Chrášťovice Mičovice

Plzeňský Mrtník Křenovy Staré  
Sedliště Rabí Krašovice Babylon

Karlovarský Děpoltovice Březová Rotava Josefov Ovesné Kladruby Krásno

Ústecký Křešice Radovesice Modlany Perštejn

Liberecký Všelibice Roprachtice Polevsko Svijany Mníšek

Královéhradecký Tetín Pilníkov Světí Hejtmánkovice

Pardubický Horní Ředice Vraclav Křenov Prosetín Červená Voda Příluka

Vysočina Smrčná Březník Radňovice Okříšky Bory Hodice

Jihomoravský Ořechov Blížkovice Vedrovice Branišovice Malhostovice Hovorany

Zlínský Dolní Lhota Neubuz Rudimov Sušice

Olomoucký Vrchoslavice Loučná  
nad Desnou Haňovice

Moravskoslezský Palkovice Bukovec Smilovice Litultovice Vělopolí Bolatice

Vesnice roku 2024 – krajské vítěze známe
Nejprve stručně o soutěži

I když toto vše si můžete přečíst na strán-
kách www.vesniceroku.cz, a mnozí z vás 
soutěž znáte a byli jste v ní i úspěšní, při-
pomeňme si také pro ostatní alespoň pár 
základních informací.

Soutěž Vesnice roku v Programu obnovy  
venkova je každoročně vyhlašována již 
od roku 1995. Cílem je snaha povzbudit 
obyvatele venkova k aktivní účasti na roz-
voji svého domova, zveřejnit rozmanitost 
a pestrost uskutečňovaní programů ob-
novy vesnic a upozornit širokou veřejnost 
na význam venkova, ale také snaha vy-
zdvihnout aktivity obcí, jejich představite-
lů a občanů, kteří se snaží nejen zvelebo-

vat svůj domov, ale rozvíjejí i místní tradi-
ce a zapojují se do společenského života 
v obci.

Soutěž byla poprvé vyhlášena Spolkem 
pro obnovu venkova v roce 1995 pod ná-
zvem Soutěž o nejzdařilejší program ob-
novy vesnice. Od roku 1996 je jedním 
z vyhlašovatelů Ministerstvo pro místní 
rozvoj a Svaz měst a obcí. Ministerstvo ze-
mědělství se mezi vyhlašovatele připojilo 
v roce 2007.

Organizace soutěže probíhá ve dvou ko-
lech – krajském a celostátním. Všechny 
přihlášené obce jsou nejprve hodnoceny 
v krajském kole. Do celostátního kola pak 
postupuje za každý kraj vždy maximál-

ně jedna obec, které byla udělena Zlatá 
stuha v krajském kole. Další ocenění, včet-
ně finančních, najdete na již uvedených 
webových stránkách.

A letošní rok? 

Hodnoticí komise vybíraly krajské vítě-
ze v měsících květnu a červnu. Přihlášeno 
bylo celkem 196 obcí. Třináctku finalistů 
a odměněné jednotlivými stuhami najde-
te v tabulce. Celostátní kolo se uskuteč-
ní ve dnech 2. až 9. září 2024 a k vyhlášení 
výsledků dojde 21. září 2024 v Uherském 
Hradišti. Nahlédnout, jak probíhala vyhla-
šování výsledků v krajských kolech, může-
te do následující fotogalerie. 
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Tetín
K R Á LOV É H R A D E CK Ý K R A J

Horní Ředice
PA R D U B I CK Ý K R A J



27     soutěže

Děpoltovice
K A R LOVA R SK Ý K R A J

Mrtník
PL ZE Ň S K Ý K R A J

Ořechov
J I H O M O R AV SK Ý K R A J
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Vacov
J I H O ČE SK Ý K R A J

Všelibice
L I B E R E CK Ý K R A J
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Palkovice
M O R AV SKOSL E Z SK Ý K R A J

Vrchoslavice
O LO M O U CK Ý K R A J
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Drahouš
S T Ř E D O ČE SK Ý K R A J

Křešice
ÚS T E CK Ý K R A J



31     soutěže

Smrčná
K R A J V YS O ČI N A

Dolní Lhota
ZL Í N SK Ý K R A J




